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dnos broja bodova koji se
ra~unaju za upis u srednje {kole
ove {kolske godine bi}e
promenjen, pa }e u~enici po

osnovu uspeha iz osnovne {kole mo}i da
osvoje maksimalno 60 poena, a na zavr{nom
ispitu 40. Samim tim, bi}e druga~ija i
raspodela broja poena po testovima – srpski i
matematika nosi}e po 13 bodova, a
kombinovani test 14. Ministar prosvete, nauke
i tehnolo{kog razvoja Mladen [ar~evi}
najavljuje i stro`u kontrolu na zavr{nom
ispitu, a pored snimanja ispita kamerama iz
pti~je perspektive, novina je {to na testiranju
ne}e de`urati nastavnici iz drugih {kola ve}
svako u svojoj. Jedino }e supervizori biti iz
drugih obrazovnih ustanova.

– O~igledno je da sada{nji na~in realizacije
zavr{nog ispita nije dao rezultate, jer je bilo
nepravilnosti, a samim tim {to su de`urali
nastavnici iz susednih {kola, direktori su imali
opravdanje da ne poznaju te ljude. Sada }e se
odgovornost jasno znati. Na{ krajnji cilj je da
napravimo „tvrdu“ malu maturu, po uzoru na
veliku. Novac iz evropskih fondova je u startu

bio namenjen za veliku maturu, ali sam taj
koncept pro{irio na maturu u celini. Planiramo
osnivanje ispitnog centra za Srbiju i sredstva za
to postoje. Sa sekretarom Inicijative za reformu
obrazovanja Jugoisto~ne Evrope smo imali
ve} dva sastanka i jedan od predloga je da
napravimo uvezanost svih zemalja u regionu
kada je u pitanju pregledanje testova.

Vanredna kontrola sprovo|enja junske
male mature je potvrdila sumnje da je u
nekim {kolama bilo neregularnosti. [ta je
ta kontrola pokazala?

– Dobili smo pritu`be gra|ana i nastavnika
na pona{anje u nekim {kolama, ali ja nemam
dokaze da li je neki nastavnik pokazivao
|acima ta~ne odgovore mobilnim telefonom.
Ali imamo dokaze da su u nekim {kolama
testovi prepravljani, da su odgovori dopisivani
drugom hemijskom i druga~ijim rukopisom.
Najvi{e je takvih {kola u Leskovcu, Vranju i
Novom Pazaru, manje je u Ni{u, ima nekoliko
u okolini tog grada, dve su u Beogradu, jedna
u ]upriji... Od 28 {kola u kojima smo uzeli
testove, nepravilnosti su na|ene u 22 ili 23.

Mladen [ar~evi}, ministar prosvete,
nauke i tehnolo{kog razvoja, za Danas

Pla}anje po
kvalitetu rada 
je mogu}e, ali
ne}e biti skoro
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Zlatko Gru{anovi}, novi direktor 
Zavoda za unapre|ivanje obrazovanja i vaspitanja

Obrazovna
reforma treba 
da odoleva
politi~kim
promenama
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RAZGOVOR

Oko 50 odsto 
devoj~ica i de~aka
aktivni su do 18 
godine, a stupanje u
seksualne odnose 
u osnovnoj {koli 
postoji, ali ta~ni 
procenti nisu 
dostupni

Mora da postoji 
odli~an balans u 
tome {ta }e pisati,
jer nije cilj da 
ud`benici budu 
vrsta pornografskog
materijala, ve} 
edukativnog
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Predsednica Vlade Ana Brnabi}
izjavila je ju~e da ima prostora
za pove}anje plata prosvetarima

Direktori su
uvek krivi 
za sve, ~ak i
kad to nisu,
jer su ~esto
nemo}ni 
i malo
mo`emo da
uti~emo na
neke stvari
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Dakle, da je uzorak bio ve}i...
– Nepravilnosti bi bilo vi{e. Po{li

smo od toga gde je bilo o~igledno
da }emo na}i dokaze o
neregularnostima, jer u~enici u
pojedinim okruzima godinama
unazad bele`e zna~ajno bolje
rezultate od proseka Republike i
ranije kontrole sprovo|enja
zavr{nog ispita su potvrdile da je
bilo muvanja. Mi smo testove
oduzeli bukvalno na prepad, da se
ne bi desilo da ih zamene i da
sabotiraju. 

Za{to ne}ete da javno ka`ete o
kojim {kolama i ljudima je re~?

– [kolskim odborima }u uputiti
preporuku da razre{e direktore
{kola tamo gde postoje ~vrsti dokazi
o nepravilnostima. Ve} su
promenjeni na~elnici {kolskih
uprava u Kraljevu i Leskovcu,
promeni}emo i u Beogradu, jer sam
najmanje zadovoljan kako radi ta
{kolska uprava. Za na~elnika }e biti
postavljen dosada{nji direktor {kole
„Filip Filipovi}“. Veoma lo{e rade i u
Zrenjaninu i tu }e biti promena, a
analiziramo rad jo{ dve {kolske
uprave. Predlo`i}emo da supervizori
za koje je dokazano da su na~inili
propust vi{e ne budu anga`ovani u
tom poslu, niti }e mo}i da budu
birani za savetnike i sli~no. 

Javnost mora da shvati da
poenta cele pri~e nije da vi samo
kaznite nekoga ve} da
demaskiramo ~itav sistem.

Ko }e mo}i da konkuri{e za
otpremninu, pored zaposlenih
koji su tehnolo{ki vi{ak bez
ijednog ~asa?

– Takvih je u ovom trenutku 459.
Problem je {to je Zakon o osnovama
sistema obrazovanja i vaspitanja
nekima omogu}avao da manipuli{u,
a to nije mali broj ljudi. Pod tim
podrazumevam da neko mo`e ~etiri
godine da prima punu platu, a da ne
prihvati posao. Dogovorili smo se sa
sindikatima da zaposlenima za ~ijim
je radom prestala potreba bude
ponu|en posao u struci, ako ne ̀ ele,
da im se ponude otpremnine, a ako
ni to ne prihvate, tre}e re{enje je da

idu na tr`i{te rada. O~ekujemo da }e
se pojaviti novi vi{kovi, jer se broj
dece smanjuje. O~ekujemo usvajanje
novog zakona tokom septembra, i to
}e omogu}iti da 900 zaposlenih koji
imaju vi{e od 65 godina odu u
penziju. Postoji jo{ jedna kategorija, a
to su zaposleni u zavodima, CPN-u,
javnim preduze}ima koja su pod
ingerencijom Ministarstva prosvete.
Tu tako|e ima vi{kova koji mogu da
se prijave za otpremnine. One }e
maksimalno iznositi 8.000 evra, a
ne}e mo}i da konkuri{u samo ljudi
kojima je ostalo dve godine do
penzije. Kada je re~ o upisu u srednje
{kole, ove godine nismo odobrili
neke ekonomske smerove, jer
imamo suficit na tr`i{tu rada i tu }e se
stvoriti vi{kovi. To ipak ne}e biti
preveliki broj, ali moramo da
razmi{ljamo o prekvalifikacijama.
Sem toga, ne mo`emo vi{e da
dr`imo odeljenja sa profilima koje
deca ne}e da upisuju da bi neki
nastavnici zadr`ali posao, moramo
da gledamo {ta su potrebe lokalne
sredine.

Ko }e raditi prekvalifikacije?
– Na{i fakulteti. Ima}emo

sastanke sa matemati~kim i
u~iteljskim fakultetima kako bismo
sagledali stanje sa nastavnicima
informatike. Imamo kadar
eventualno za dve godine i sada se
oslanjamo na one koji su zavr{ili
matematiku i informatiku, a drugi
deo su nastavnici tehni~kog koje
moramo da obu~imo. 

Da li nastavnici ekonomije
mogu prekvalifikacijom da budu
obu~eni da predaju informatiku?

– Naravno da mogu do nekog
nivoa, vide}emo do kog. Putuju}i po
Srbiji pitam u {kolama koji kadrovi
im nedostaju i onda, recimo, ~ujem
u jednoj {koli da informatiku
predaje `ena koja je zavr{ila
privatno menad`ment i na fakultetu
je slu{ala dve godine matematiku.
Svakako da je bolje da to rade ljudi
koji su tokom studija imali vi{e
matematike. Kada su u pitanju
u~itelji, oni u mnogim zemljama
predaju u petom i {estom razredu,
ne vidim razloga da tako ne bude i
ovde. U~iteljski fakultet je aplicirao
sa IT smerom.

Univerzitet je bio protiv toga.
– Mi }emo o tome pregovarati.

Dr`ava je osniva~ i oni ne mogu do
te mere da se rigidno pona{aju.
Matemati~ki fakulteti su ukazali na
problem, jer je samo 36 upisanih na
smer za nastavnika matematike u
Beogradu, a 25 u Novom Sadu. To je
ispod svih kriterijuma. Pretpostavka
je da }e preko 90 odsto njih oti}i u
privredu, jer su razlike u programu
jako male, a dok se plate u prosveti
ne pove}aju, ljudi }e tra`iti bolje
re{enje. Sve ovo govori da imamo
ozbiljne potrebe za
prekvalifikacijom, gde to mo`e i ima
smisla. 

Da li su ta~ne procene sindikata
da }e Stru~no uputstvo o
formiranju odeljenja zatvoriti 800
odeljenja u Srbiji? Takvo uputstvo
Vas je pro{le godine sa~ekalo
kada ste postali ministar i od
njega ste odustali, a sada ste ga
potpisali.

– Procene sindikata nisu ta~ne.
Kada bismo i{li „tvrdo“ da se to
uputstvo striktno po{tuje, bilo bi
mnogo vi{e uga{enih odeljenja, ali
ja kao ministar imam pravo na
izuzetke kada su u pitanju seoske
{kole, zatim {kole u planinskim
podru~jima, grani~nim mestima...

Da li je pedago{ki opravdano
da se, recimo, u osmom razredu
zbog jednog ili dva u~enika ru{e
sva odeljenja?

– Pro{le godine to nisam hteo da
radim, jer sam tek do{ao na ~elo
Ministarstva prosvete i nisam
poznavao sistem. Sad u dlaku znam
ko, {ta radi i kako se manipuli{e.
Napravi}u tim ljudi koji }e pratiti
Cenus. Prema podacima za {kolsku
2016/17. godinu, imamo prosek od

19,2 |aka po osnovnim {kolama.
Kod mene je dolazilo 20
predsednika op{tina sa nekom
navodnom vezom da tra`e izuze}e.
Iz jedne {kole u Trsteniku su tra`ili
da naprave ~etiri odeljenja sa 80
|aka i jasno sam rekao da to ne

mo`e. Ovde je problem {to niko
nema prevelike apetite, nego ima
puno jedinki, a svaka jedinka puno
malih muvanja. To malo muvanja na
kamari je mnogo. Niko nije lud da
rasformira ceo razred zbog jednog
ili dva deteta. Ali imate nevi|ene
manipulacije. Direktori su jedni
drugima „pozajmljivali“ decu, slali
prevodnice, a da roditelji o tome
ni{ta nisu znali. Zna~i ja vama
„po{aljem“ dvoje-troje dece koja su
se navodno preselila, vi dobijete vi{e
odeljenja i vi{e radnika, a na drugoj
strani se broj u~enika nije smanjio.
Ja znam sve te trikove. Naravno da

dobijam i realne zahteve i tome }u
iza}i u susret. Danima pri~am
sindikatima da }e biti vi{e
tehnolo{kih vi{kova jer je bilo
mnogo manipulacija. Ali ponavljam,
da smo terali mak na konac bilo bi ih
i vi{e. Moj cilj nije da ugasim
odeljenja ve} da sistem stane na
zdrave noge, a da se od u{teda
popravi materijalni polo`aj
zaposlenih.

Ideja koju ste izneli i Vi i
premijerka Ana Brnabi} da }e
prosvetni radnici biti pla}eni po
kvalitetu rada deluje nerealno. 

– To ne}e biti skoro, ali nije
nemogu}e. Ja sam to ve} radio.

Ali u privatnoj {koli...
– Ne samo u privatnoj ve} i dok

sam bio direktor dr`avne {kole
„Nikola Tesla“ devedesetih godina.
Napravili smo interni sistem gde je
svako mogao sam sebe da
vrednuje, a eksterno vrednovanje
smo radili ja kao direktor, pedagog,
psiholog i tim koji je izabralo
nastavni~ko ve}e. Mi smo po svim
parametrima bili uspe{na {kola, a
od sopstvenih prihoda tre}ina
novca je i{la na op{ti standard i to
svima jednako, od direktora do
tetkice, tre}inu smo tro{ili za
odr`avanje zgrade, kupovinu
opreme, a tre}ina para je i{la na

projekte. Devedesetih smo pravili
toliko dobre projekte koje ja danas
nigde nisam video. Uz sve to, mene
je u ono vreme bio glas da sam
previ{e menad`er. Dakle, kvalitet
mo`e da se izmeri, samo time niko
ne}e da se bavi. Eksterno
vrednovanje je veoma va`no, ako
{kola ima ~etvorku, to }e zna~iti i
ve}e plate za zaposlene. A ocena
prevashodno zavisi od direktora
{kole. Zna~i, ako }emo demokratski
da biramo direktora, onda
zaposleni dobro moraju da razmisle
koga }e da podr`e.

Mladen [ar~evi}, ministar prosvete, nauke i tehnolo{kog razvoja, za Danas

Pla}anje po kvalitetu rada je
mogu}e, ali ne}e biti skoro
[ar~evi} / 
nastavak sa naslovne strane 

Uniforme za godinu dana
Mediji se cele godine bave |a~kim uniformama i sada smo do{li u situaciju da su ne-

ki roditelji, koji su u startu bili za, zapanjeni koliko }e to da ko{ta. Neki direktori su
napravili obra~un i ispalo je da za ceo ciklus ko{ta 400 evra, negde im tra`e 7.000 di-
nara. 
– To }e se raditi dve godine, a uniforme sada nisu obavezne. Mogao sam na naredim da sve {kole
koje imaju sopstvene prihode kupe uniforme od izdavanja sala, ali nisam...

Zar nije bilo logi~no da to ka`ete, a ne da smi{lja ko {ta ho}e?
– Ja imam pravo da pitam savet roditelja za{to su prihvatili tu cenu...

I sami znate da u savetu naj~e{}e sede roditelji koji ho}e da se dodvore direktorima.
– I to }emo promeniti, ali ho}u da sa~ekam novi zakon, a dogodine u ovo vreme }e pri~a zgledati
potpuno druga~ije. Ne znam koliko ima siroma{ne dece u kom kraju, jer se radi socijalna karta,
neke {kole imaju, a neke nemaju sopstvene prihode, dr`ava je naredila ne{to {to ne mo`e da kon-
troli{e. U~eni~ke zadruge ima 80 {kola koje rade po principu da se ne vide, jer se svi boje da legit-
imno prika`u sredstva. Ako uspemo da promenimo Zakon o ud`benicima i da se distribucija
ud`benika radi preko |a~kih zadruga, onda se deo u{te|enog novca koji ostaje {koli mo`e
upotrebiti za kupovinu uniformi. Tekstilne {kole mogu da ih {iju, neke to ve} rade, postoji novac
od donacija... Direktori koji su hteli, mogli su da krenu sa majicama, za po~etak bi to bila puna ka-
pa. U eksternoj evaluaciji bi}e veoma va`an etos – kako {kola izgleda, kako se kolektiv pona{a, a
deo toga bi}e i uniforma. 

Novi muzej „Nikola Tesla“ bi}e iz-
gra|en na prostoru stare elektri~-
ne centrale na Dor}olu, u okviru
kompleksa sa prate}im sadr`aji-
ma, poput centara za promociju
nauke, informacione tehnologije,
digitalizaciju, robotiku, mikroelek-
troniku, bioin`enjering... Ceo
kompleks }e se prostirati na 4,5
hektara. U okviru te parcele bi}e
zadr`ana i Termoelektrana „Snaga
i svetlost“ koja je izgra|ena izme-
|u 1930. i 1932. godine, a 2013. je
odlukom Vlade progla{ena spo-
menikom kulture. Predsednica
Koordinacionog tela za pra}enje
izgradnje novog muzeja Zorana
Mihajlovi} najavila je da }e do 10.
septembra biti definisani svi uslo-
vi za po~etak realizacije projekta,
te da je cilj da se do kraja godine
izabere investitor i zapo~ne iz-
gradnja muzeja.

Mihajlovi}eva je rekla da }e Vla-
di Srbije uputiti inicijativu da se iz-
gradnja novog muzeja posve}e-
nog svetski priznatom nau~niku
proglasi projektom od nacional-
nog zna~aja. Ona je navela da }e
Vlada preuzeti ulogu investitora
projekta i da je na poslednjoj sed-
nici Koordinacionog tela doneta
odluka o vr{enju investitorskih
prava, te da }e muzej biti svojina
dr`ave.

– Nakon formiranja Koordinaci-
onog tela, odr`ane su dve sednice,
na kojima su donete odre|ene
odluke, u cilju po~etka realizacije
ovog projekta. Kao jedno od pret-

hodnih pitanja, nalo`eno je i da
nadle`ni organi razrade planski
osnov za budu}u izgradnju, kroz
izradu urbanisti~kog projekta za
predmetnu lokaciju. ̂ lanovi Koor-
dinacionog tela su pored resor-
nog Ministarstva gra|evinarstva,
saobra}aja i infrastrukture i grada
Beograda i ~lanovi iz drugih mini-
starstva: kulture, nauke, obrazova-
nja, vodoprivrede, te svi imaju
obavezu da dostave i iska`u svoje
potrebe za novim sadr`ajima na
tom prostoru, uz o~uvanje zate~e-

nog kulturnog nasle|a. Tek po iz-
radi urbanisti~kog projekta i idej-
nog re{enja, mo}i }e da se iznese
procena potrebnih sredstava za
realizaciju ovog projekta. Po iz-
gradnji objekata na ovom prosto-
ru, svaki vlasnik }e preuzeti obave-
zu, koja postoji u sada{njim propi-
sima, da objekte odr`ava u funkci-
onalnom stanju – ka`u za Danas u
Ministarstvu gra|evinarstva, sao-
bra}aja i infrastrukture.

Komentar aktuelnog direktora
Muzeja „Nikola Tesla“ nismo uspeli
da dobijemo jer je na godi{njem
odmoru, a iz muzeja su nam kratko
odgovorili da su upoznati sa na~el-
nim planom da se re{i pitanje pro-
stora za potrebe Muzeja, kako izlo-
`benog, tako i prostora za druge
neophodne namene.

Biv{i direktor Muzeja Vladimir
Jelenkovi} smatra da je ideja o iz-
gradnji novog kompleksa dobra, ali
da bi postoje}i trebalo zadr`ati na
istom mestu.

– Apsolutno sam za to da Tesla
dobije veliki prostor u kojem bi se
njegovi izumi predstavili na neki
na~in kroz nasle|e koje postoji. Od
svakog izuma mo`ete da napravite
~itavu postavku na nekoliko stoti-
na kvadrata, veli~ine sada{njeg
muzeja, od indukcionog motora i
njegove primene, polifaznog siste-

ma prenosa elektri~ne energije na
velike udaljenosti, pri~e o radiju...
Teslin transformator imate priliku
da vidite u muzeju, ali mo`ete da
produ`ite pri~u da je od toga na-
stalo fluorescentno svetlo i da je to
bila osnova laserske tehnologije...
sve do njegovih vizija 21. veka, ide-
je o be`i~nim tehnologijama koje
tek dana koristimo. To treba da bu-
de sredi{te novog muzeja, dakle ne
da prestavite samo originale koji su
u sada{njem muzeju ve} da napra-
vite ~itavu planetarnu sliku Teslinih
izuma, da se poka`e do koje mere
je njegovo delo `ivo i danas. Kad
pogledate ve}inu nau~nika, njiho-
va dela su bila prevazi|ena za vre-
me njihovog `ivota, a Teslina nika-
da, sve je i danas u funkciji – isti~e
Jelenkovi}.

On podse}a da je sada{nji mu-
zej za javnost otvoren 1955. godi-
ne i da ima veliku istorijsku vred-
nost. 

– Sama ~injenica da je pro{le
godine bilo preko 100.000 poseti-
laca, da je to najpose}eniji muzej u
Srbiji, a da je do pre 10-15 godina
bilo pet ili {est hiljada, govori da ga
ni jednog jedinog dana ne treba
zatvoriti. On je doveden do savr{e-
nih gabarita u smislu ~uvanja ono-
ga {to je Teslina zaostav{tina, arhi-
va, li~ni predmeti, tehni~ka sred-

stva koja je koristio u svojim labo-
ratorijama, izuzetno zna~ajna bibli-
oteka, nekoliko hiljada fotografija i
slajdova.. – smatra Jelenkovi}.

V. S. 

Nisam politi~ar
Javnost je negativno reagovala

nakon {to je objavljen snimak
Va{e polemike sa gra|ankom ko-
ja pita kada }e ud`benici biti bes-
platni, a Vi joj poru~ujete da niste
pionir da biste odgovarali na nje-
na pitanja.
– Ja sam u svakoj situaciji pre svega
gra|anin, nisam politi~ar i svakom ko
je nevaspitan u odre|enoj situaciji }u
to re}i. To sam rekao i jednom sve{te-
niku tokom javne rasprave o Zakonu o
osnovama sistema obrazovanja i vas-
pitanja. Kamera nije snimila da je ta
gra|anka pet puta prekidala pitanja
novinara, a kada sam poku{ao da joj
odgovorim, prekidala je i mene i na
kraju me je opsovala. Ali toga na snim-
ku nije bilo. Ponavljam, nisam politi~ar
i ne trudim se da budem simpati~an,
pona{am se korektno i spontano.

Testovi iz srpskog i matematike 
na maloj maturi nosi}e po 
13 bodova, a kombinovani 14
Manjak nastavnika informatike
bi}e re{en prekvalifikacijama
Nedeljni fond u gimnazijama 
bi}e pove}an na 33 ~asa 

Mladen 
[ar~evi}

Moj cilj nije da 
ugasim odeljenja ve}

da sistem stane na
zdrave noge
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Kompleks posve}en liku i delu Nikole Tesle bi}e izgra|en na prostoru stare elektri~ne centrale na Dor}olu

Muzej u Krunskoj ima ogromnu istorijsku vrednost

Restitucija
Na pitanje da li izgradnja novog muzeja ima veze
sa ~injenicom da biv{i vlasnici potra`uju svoju imo-
vinu (za restituciju zgrade u Krunskoj 51 su podne-
ta ~etiri zahteva), iz Ministarstva gra|evinarstva,
saobra}aja i infrastrukture podse}aju da sada{nji
muzej radi u objektu koji ima oko 300 kvadrata, a
godi{nje ga poseti preko 100.000 ljudi. 
– Smatramo da velikan srpske i svetske nau~ne
misli zaslu`uje adekvatno predstavljanje u ade-
kvatnom prostoru. Proces i postupak vra}anja od-
uzete imovine se vodi pred Agencijom za restitu-
ciju. Dok se obavlja delatnost od op{teg interesa
objekat ne mo`e biti predmet naturalne restituci-
je, ve} samo nov~anog obe{te}enja – re~eno nam
je u Ministarstvu.
U Agenciji za restituciju potvr|uju za Danas da su
u toku postupci po zahtevima za restituciju zgrade
u kojoj je sme{ten muzej „Nikola Tesla“, ali da
Agencija jo{ nije donela odluke. 
– Imaju}i u vidu da zgrada u Krunskoj slu`i za
obavljanje delatnosti ustanove kulture, te da Mu-
zej nema druge prostorije, za sada nema uslova
za vra}anje ove zgrade u naturalnom obliku. Uko-
liko bi se, kako je u medijima objavljivano, za mu-
zej obezbedila druga zgrada, odnosno adekvat-
niji prostor, tada bi se eventualno stekli uslovi za
naturalno vra}anje zgrade u Krunskoj ulici – isti-
~u u Agenciji.

[ta sa
urnom?
Na pitanje da li bi preseljenje muze-
ja na novu lokaciju ponovo otvorilo
pitanje gde }e se ~uvati Teslina ur-
na, Vladimir Jelenkovi} ka`e da bi i
nju trebalo zadr`ati na postoje}em
mestu, kao i ceo muzej u Krunskoj.
Koordinaciono telo za pra}enje iz-
gradnje novog muzeja tim pitanjem
se dosad nije bavilo. 
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Zaposlene ~esto niko i ne pita,
gro direktora dolaze na ta mesta
zahvaljuju}i strana~koj
pripadnosti. 

– Ja pravim sistem koji nikad nije
postojao, da kandidat za direktora
{kole mora da ima kompetencije
predvi|ene zakonom. Ako je
kolektiv uva`io te kompetencije,
{kolski odbor ne mo`e da ih
preglasa, jer vi{e on ne}e birati
direktora. Ako po{alju dobrog
kandidata, ja }u sigurno dati
saglasnost, ali ako po{alju nekoga sa
jedinicom ili dvojkom sa eksterne
evaluacije, taj ne}e biti postavljen.
Dakle interes i direktora i njegovog
kolektiva }e biti da rade {to bolje.

Najavili ste da }e od naredne
{kolske godine biti promena u
gimnazijama.

– Svi smerovi }e u prvoj godini
imati jedinstven program, a u~enici
}e ve} u prvom razredu birati jedan
od izbornih paketa: biznis i
ekonomija, pravo i globalne politike,
ekologija, sport i zdravlje i umetnost.
Ovi izborni paketi u prva dva razreda
ne}e biti obavezni, ali ho}e u tre}em i
~etvrtom i ocenjiva}e se. To ne}e biti
jedan ~as ve} nekoliko u toku
nedelje, ali morate da razumete da su
to konceptualni modeli i da ih ne
treba vezivati za klasi~an ~as u
rasporedu. U celini gledano, fond
~asova }e biti pove}an. U Evropi
gimnazijalci imaju do 35 ~asova
nedeljno, kod nas je sada 31, a bi}e
pove}an na 33. Postoje}i predmeti
}e zadr`ati sada{nji fond ~asova, ali
}e program biti redefinisani. Po istom
modelu po kojem smo u peti razred
uveli zdravstveno vaspitanje u
fizi~ko, tako }e se raditi i u gimnaziji.
Sve promene pripremamo u saradnji
sa ljudima iz gimnazija i uva`ili smo
njihove zahteve da te promene ne
budu radikalne. Cilj je da se pove}a
broj gimnazijalaca u Srbiji, u skladu
sa Strategijom obrazovanja. 

Vesna Andri}

Velika matura
Da li ostajete pri konceptu

velike mature i kada }e biti
usvojen program?
– Da, koncept kakav je predvi-
|en ostaje, a {to se ti~e programa
~ekamo formiranje Nacionalnog
prosvetnog saveta da se o njemu
izjasni. Imam obe}anja da }e to
biti zavr{eno tokom septembra.

[ar~evi} / 
nastavak sa III strane 

va`nosti uvo|enja zdrav-
stvenog vaspitanja o re-
produktivnom zdravlju
govori se godinama, de-

klarativna podr{ka svih ministara je po-
stojala, ali se od toga nije mnogo od-
maklo. Najavljena promena u progra-
mu biologije za peti razred od naredne
{kolske godine je prvi korak da {kola na
vreme progovori o ovom va`nom pita-
nju. Ipak, ve} samo pominjanje tema
poput promena u pubertetu i posledi-
ca preranog stupanja u seksualne od-
nose u delu prosvetne javnosti nai{lo je
na otpor, jer }e navodno pri~a o takvim
stvarima negativno uticati na prerano
stupanje dece u seksualne odnose. 

- Smatram da otpor postoji iz straha
da se nekima ne zamerimo, a li~no mi-
slim da mediji imaju svog udela. Jedni
podr`avaju, a drugi vade}i iz konteksta
stvaraju senzacije i teme za prodaju
svojih novina. Nikada se svima ne mo-
`emo dopasti. U rad i pripremu ~esto
nisu uklju~eni ljudi iz struke koji imaju
iskustva sa ovom i sli~nim problemati-
kama. Evo recimo mene nikada niko ni-
je kontaktirao, a javno sam unazad de-
set godina vrlo aktivna na unapre|enju
i promociji reproduktivnog zdravlja sa
posebnim akcentom na tinejd`ere i
adolescente. Na{ narod je sklon da
`muri i o~ekuje da }e neko drugi re{iti
umesto nas neke stvari, a ti~u se nas,
na{eg dete i na{e budu}nosti. Ljudi su
skloni da ka`u da ne{to ne valja i nije

dobro samo zato {to oni o tome ne
znaju ni{ta ili ne znaju dovoljno i dono-
se zaklju~ke oni koji ~esto nisu kompe-
tentni. Ako pustimo da ulica donosi od-
luke o struci, nema dobre perspektive.
Medicina i biologija nisu Dr Google i in-
ternet - poru~uje ginekolo{kinja Ana
Mitrovi} Jovanovi}, na~elnica Dnevne
bolnice GAK Narodni front.

Ima li odgovornosti va{ih kolega
lekara i Ministarstva zdravlja {to
zdravstveno vaspitanje dosad nije
sistemski uvedeno u {kole ve} od
prvog razreda?

- Ministarstvo zdravlja je spremno
da na zahtev Ministarstva prosvete
pru`i stru~nu pomo}, ali ovde je od-
govornost isklju~ivo prosvete. 

Kada se govori o zna~aju uvo|e-
nja seksualnog vaspitanja, u medi-
jima se pominju zabrinjavaju}i po-
daci o broju maloletni~kih trudno-
}a i abortusa.

- Smatram da je lo{a poruka {to se
kontinuirano kroz medije navode neki
zastra{uju}i podaci o broju maloletni~-
kih trudno}a i tako se dodatno pravi ten-
zija, a ne postì e rezultat. Broj abortusa
u Srbiji je u zna~ajnom padu u odnosu
na pre 10 godina, ali bi kroz uvo|enje
zdravstvenog obrazovanja broj trudno-
}a u adolescenciji bio manji i na{a omla-
dina bi znala da se za{titi i od polno pre-
nosivih bolesti, trudno}e... Kroz taj vid
obrazovanja bi dobili i smernice za pra-
vilnu ishranu, fizi~ku aktivnost i va`nost
urednog ̀ ivota za normalan rast i razvoj
tih mladih ljudi koji su na{a budu}nost.

Javnost se {okira kada mediji ob-
jave da je devoj~ica od 12 godina

zatrudnela... Jesu li to ekstremni
slu~ajevi?

- Ekstremni slu~ajevi su retki, bilo ih
je uvek i ima ih u celom svetu i u naj-
razvijenijim zemljama. Kao na~elnica
dnevne bolnice GAK Narodni front, u
kojoj se, pored ostalog, rade abortusi,
hirur{ki i medikamentozni (za sada je-
dini u Srbiji), mogu da ka`em da nam
izuzetno retko dolaze pacijentkinje
mla|e od 16 godina, a trudno}e pre
18 godine su tako|e sporadi~ne.

Da li su ta~ni podaci da devoj~ice
i de~aci danas stupaju u seksualne
odnose jo{ u sedmom-osmom raz-
redu, te da je dve tre}ine adolesce-
nata seksualno aktivno? 

- Oko 50 odsto devoj~ica i de~aka su
aktivni do 18 godine, a stupanje u sek-
sualne odnose u osnovnoj {koli postoji,
ali ta~ni procenti nam nisu dostupni. Li~-
no mislim da danas nije lo{ija situacija
nego pre 100 godina kada su na{e bake
ra|ale sa 15-16 godina, {to zna~i da su
bile seksualno aktivne. Jedino {to danas,
ako se rano stupi u seksualne odnose,
do trenutka kada te devoj~ice odlu~e da
rode pro|e i po 15-20 godina i u tom pe-
riodu postoji rizik od ne`eljene trudno-
}e i drugih problema koji se mogu javiti
kod seksualno aktivne populacije (infek-
cije, povrede, polno prenosive bolesti...)
Za razliku od perioda na{ih baka koje su
imale po jednog partnera sada se pro-
menio ve}i broj partnera i samim tim se
ugro`ava reproduktivno i op{te zdravlje,
pa je potrebna edukacija mladih kako
da se za{tite. Time {to }utimo ne}emo ih
spre~iti da urade ono {to su naumili, ali
ako pri~amo o tome, mo`emo im po-

mo}i da razmisle pre upu{tanja u seksu-
alne odnose, da li je pravo vreme i da li
su se adekvatno za{titili.

U novom programu za biologiju
za peti razred, koji treba da po~ne
da se primenjuje od naredne {kol-
ske godine, me|u temama se pomi-
nju promene u pubertetu i posledi-
ce preranog stupanja u seksualne
odnose. Bilo je komentara da je pre-
rano o ovim temama govoriti u tom
uzrastu, te da }e to navesti decu da
postanu razuzdana... 

- Nije rano u 10-11. godini ̀ ivota de-
ci pri~ati o pubertetu s obzirom da se to
njima de{ava. Pravilnim pristupom i
obradom ovih tema prilago|enom uz-
rastu ne}emo ih prepasti i zatrpati go-
milom nepotrebnih informacija ve} }e
deca samo imati korist od toga. 

Javnost je nedavno burno reago-
vala kada se u obrazovnim paketi-
ma za u~enje o temi seksualnog na-
silja nad decom na{ao i materijal sa
pitanjima i odgovorima {ta je fran-
cuski poljubac, oralni, analni seks,
{ta je belo pranje, kada se dobija
menstruacija, koja je razlika izme|u
`enskog i mu{kog kondoma, kada
je pravo vreme za stupanje u seksu-
alne odnose, da li je masturbacija
{tetna... Autori su objasnili da su to
naj~e{}a pitanja koja su nastavnici-
ma biologije postavljali u~enici sed-
mog i osmog razreda. Ne ulaze}i u
to da li je ovim pitanjima mesto u
publikaciji koja se bavi spre~ava-
njem seksualnog nasilja, smatrate li
da bi o tome trebalo da pitaju na-
stavnike i da dobiju odgovore u
{koli ili na nekom drugom mestu?

- Mora da postoji odli~an balans u
tome {ta }e pisati, jer nije cilj da ud`-
benici budu vrsta pornografskog ma-
terijala, ve} edukativnog. Mora posto-
jati granica dobrog ukusa i potrebe za
obrazovanjem, a ne vulgarizacija i ba-
nalizacija svega. Nisam pristalica da se
o analnom seksu i sli~nim stvarima pi-
{e u {kolskim ud`benicima, ali jesam
da se pi{e o zdravlju, pubertetu, kon-
tracepciji, za{titi od polno prenosivih
bolesti... i kroz ta poglavlja se mogu
poslati klju~ne poruke, pa i odgovori-
ti na delikatna pitanja, a da nema vul-
garnosti. V. Andri}

O

Dr Ana Mitrovi} Jovanovi}, na~elnica Dnevne bolnice Ginekolo{ko-aku{erske 
klinike Narodni front, o uvo|enju zdravstvenog vaspitanja u {kole

Medicina i biologija 
nisu Dr Google i internet 

RAZGOVOR

Broj abortusa u Srbiji 
u zna~ajnom padu u 
odnosu na pre 10 godina,
ali bi kroz uvo|enje
zdravstvenog obrazovanja
broj trudno}a u 
adolescenciji bio manji 
i na{a omladina bi 
znala da se za{titi i od
polno prenosivih bolesti,
trudno}e...

Nije rano u 10-11. godini
`ivota deci pri~ati o 
pubertetu

Ana Mitrovi}
Jovanovi}

Ako pustimo da ulica
donosi odluke o 

struci, nema dobre
perspektive



propisani broj izbornih
predmeta.

– Napravi}emo kontinuitet sa
petim razredom, {to zna~i da }e
izborni predmeti biti koncipirani
kao izborni programi, a takvu
mogu}nost da}e nam i novi zakoni
koji treba da budu usvojeni na
jesen. [to se ti~e postoje}e
situacije, ta~no je da {kolski sistem
u ovom delu funkcioni{e tako da se
ispuni norma nastavnika. Sa novim
programima `elimo da okrenemo
ugao. Koncept {kola po meri deteta
nije fraza, u~enik mora da bude u
centru obrazovnog procesa. Ako je
vizija obrazovanja da se radi samo
ono {to je obavezno u rasporedu
~asova i ako }emo se samo baviti
matematikom, ja li~no takav
koncept ne `elim da podr`im. Ali
~ak i da matemati~ki ra~unamo,
nastavnik koji odvede decu u
muzej, u prirodu, ako osmisli
sadr`aje van u~ionice, mo`e time
da ispuni normu. Dakle, od
nastavnika se tra`i kreativnost,
druga~iji odnos prema radu,
usavr{avanje... Znam da je svest
zaposlenih najte`e promeniti, ali
onog trenutka kada nastavnici
shvate da }e to neko prepoznati i
da }e to biti merljivo u finansijskom
smislu, verujem da }e rado u tome
u~estvovati. Dolazim iz {kole i
verujem u svoje kolege. U {koli
imate jedan broj nastavnika koji
rade kao da primaju tri plate, druga
grupa su oni koji mogu da rade i
ovako i onako i koje dobar direktor
mo`e da usmeri i motivi{e, a
najmanje je onih koji nemaju
kapacitet. Ne}emo valjda prema
njima meriti stvari. Kriti~na masa
postoji i sigurna sam da ogroman
broj mojih kolega mo`e ove
promene da iznese.

U ~emu se programi zasnovani
na ishodima razlikuju od
postoje}eg nastavnog
programa? 

– Ishodi su ne samo ono {to
u~enik zna na kraju odre|enog
razreda ili ciklusa obrazovanja ve} i
njegove ve{tine, sve ono {to ume
da primeni, da pove`e... Recimo,
ishod mo`e da glasi da u~enik po
zavr{etku odre|enog razreda treba
da prepozna dru{tvene okolnosti,
da navede glavne ~inioce
Kosovskog boja, da to uve`e sa
kosovskom legendom i primenom
u knji`evnosti. Meni to zvu~i sjajno i
`ao mi je {to smo propustili vreme
da tako u~imo decu. Iz
nastavni~kog iskustva mogu da
ka`em da je najlak{e raditi kada
iznosite ~injenice i o~ekujete da ih
dete reprodukuje. Mnogo je te`e
da vodite decu, da ih usmeravate,
da ona sama dolaze do zaklju~aka.
Po~etak jedne nastavne jedine je
mnogo lep{i ako na tabli nacrtate
jablan, kako god da crtate i po~nete
od toga da deca ka`u {ta vide, i da
ih kroz razgovor dovedete do
Du~i}eve pesme „Jablanovi“. Sada
se od nastavnika ne}e tra`iti da
barata ~injenicama.

Kada to ka`ete, ve} zami{ljamo
nastavnike biologije, geografije i
istorije kako suvoparno predaju
lekcije ili diktiraju...

– To je nedopustivo i to ne sme
vi{e da se doga|a. Moramo da
priznamo da deo nastavnika tako
radi, ali taj koncept mora da se
promeni. 

Da li }e ud`benici koje su
nastavnici izabrali va`iti jo{ ove i
naredne {kolske godine?
Planirano je da se ponovo biraju
{kolske 2019/20. i da ciklus traje
~etiri godine.

– Tako je. Nemamo nameru da
skra}ujemo period va`enja
ud`benika jer se to pokazalo kao
dobro i predstavlja u{tedu za
roditelje. Novi ud`benici }e se raditi
samo za nove programe, dakle za
prvi i peti razred osnovne {kole, {to
je obaveza i po sada{njem zakonu.
[to se ti~e petog razreda, ovu
godinu smo nekako uspeli da
premostimo sa drugim izvorima, pa
novih ud`benika ne}e biti.  

Kada }e se birati
ud`benici za prvi i peti
razred i da li }e izdava~i sti}i
da pripreme nove knjige?

– Izdava~i su sa tim po~eli
~im je u maju usvojen novi
nastavni plan i program za
peti razred. Nastavnici }e
nove ud`benike za
pomenute razrede birati u
februaru idu}e godine.

[ta }e se menjati u
Zakonu o ud`benicima?

– @elimo da omogu}imo
da izdava~i mogu da
predaju rukopise tokom
cele godine, a ne samo do
odre|enog roka.
Otvaranjem tr`i{ta izbe}i
}emo situaciju da neko
nekom javlja, da se izdava~i
utrkuju ko }e biti prvi... 

Da li }e se menjati plan
ud`benika, s obzirom da
su kompleti za pojedine
predmete preobimni.
U~itelji tvrde da su im
radne sveske neophodne,
ali da li je potrebno da
komplet za srpski jezik u
vi{im razredima sadr`i tri
ili ~etiri knjige, da se uz
svaki ud`benik kupuje i
radna sveska, a veliki broj
nastavnika i ne pregleda
doma}e zadatke?

– To je pravo pitanje.
Nama je va`no da se cena
ud`beni~kog kompleta
upodobi sa finansijskim
mogu}nostima roditelja u
meri kojoj je to mogu}e. To se
ne mo`e posti}i dono{enjem
jednog pravilnika. Plan
ud`benika je klju~an. Treba
dobro da pogledamo {ta
podrazumeva ud`beni~ki
komplet i da revidiramo plan
ud`benika, ako postoji
potreba. To }emo raditi u
saradnji sa ZUOV-om, ali i
strukom.

Ali ovakvu situaciju
imamo jer se struka ve}
pitala. Poku{aji prethodne
prosvetne vlasti da se plan
smanji nisu bili uspe{ni, jer
je gotovo svaka struka
tvrdila da im treba i
ud`benik i radna sveska... 

– Pita}emo struku da ~ujemo
njihove argumente, ali kona~nu
odluku }e imati Ministarstvo
prosvete. I mi imamo svoje
argumente. Pitanje je da li je u eri
digitalizacije neophodno da svaki
u~enik ima, recimo, zbirku
zadataka, ili se ona mo`e na}i na

servisu „eProsvet“ koji smo
pokrenuli uvo|enjem elektronskog
dnevnika.

Ho}e li u izmenama Zakona o
ud`benicima biti ukinuto
ograni~enje da se mora osvojiti
pet odsto tr`i{ta da bi ud`benik
u{ao u {kole? Takvo re{enje je

smanjilo broj izdava~a, ali nije
dovelo do jeftinijih knjiga, niti do
ve}eg kvaliteta.

– To ograni~enje }e sigurno biti
ukinuto, i u pravu ste kada ka`ete
da ono nije donelo kvalitet. Umesto
toga, svi su se borili na razne na~ine
da dostignu tih pet odsto.
Ukrupnjavanje tr`i{ta ni{ta nije
donelo, a mnogi dobri ud`benici
nisu mogli da se koriste.
Roditeljima ni{ta ne zna~i da li je
neko osvojio pet odsto tr`i{ta. Ve}a
konkurencija doprine}e ni`oj ceni
ud`benika. Kada je re~ o izmeni
zakona, trenutno prikupljamo
primedbe i predloge od svih
zainteresovanih. Postoje}a radna
grupa bi}e pro{irena
predstavnicima roditelja, udru`enja
izdava~a i ljudima iz prakse, i tada
}emo krenuti da radimo na
izmenama. Vesna Andri}
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Vesna Nedeljkovi}, pomo}nica ministra prosvete za pred{kolsko i osnovno obrazovanje

Novi ud`benici 
za prvi i peti razred 
od 2018/19. godine

RAZGOVOR

eforma osnovne {kole
startuje ove {kolske
godine uvo|enjem
informatike kao

obaveznog predmeta i novinama u
jo{ dva predmeta – sadr`aji iz
zdravstvenog vaspitanja ugra|eni
su u nastavu fizi~kog, a promenjen
je i sadr`aj nekada{njeg tehni~kog i
informati~kog obrazovanja koje se
sada zove tehnika i tehnologija.
Izborni predmeti preba~eni su u
sekcije, a umesto izabranog sporta
uvedene su obavezne fizi~ke
aktivnosti, u trajanju od jednog i po
~asa nedeljno. Vesna Nedeljkovi},
pomo}nica ministra prosvete za
pred{kolsko i osnovno obrazovanje,

ka`e za Danas da }e novi nastavni
programi za sve ostale predmete
po~eti da se primenjuju od {kolske
2018/19. godine, a njih je,
podsetimo, u maju usvojio
Nacionalni prosvetni savet (NPS). 

U trenutku usvajanja tih
programa NPS se jedino nije
izjasnio o biologiji, jer Srpsko
biolo{ko dru{tvo nije dalo
mi{ljenje. Oni nisu imali
primedbe na sam program ve} su
tra`ili da vide kako }e izgledati
program za ceo drugi ciklus, {to
im je Zavod za unapre|ivanje
obrazovanja i vaspitanja
dostavio. Da li je ministar nakon
toga usvojio i taj program?

– Ministar nije u startu iskoristio
zakonsku mogu}nost da donese taj
program ve} je tra`io mi{ljenje
Srpskog biolo{kog dru{tva, a po{to
oni nisu imali primedbi, Vlada Srbije
je zaklju~kom usvojila i taj program. 

Za narednu {kolsku godinu
planirani su novi program i za
prvi razred osnovne {kole i prvi
gimnazije. Dokle se stiglo sa tim
poslom?

– Odlu~ili smo da uradimo
kompletan nastavni plan za prvi
ciklus osnovnog obrazovanja, od
prvog do ~etvrtog razreda, da
bismo sagledali celinu, a Zavod za
unapre|ivanje obrazovanja i
vaspitanja (ZUOV) }e tako|e
pripremiti predloge novih
programa za prvi razred osnovne
{kole i prvi razred gimnazije.
Zadovoljna sam na~inom na koji je
koncipirana radna grupa koja }e se
baviti programom za prvi razred
osnovne {kole. U njoj su, pored
stru~njaka iz ZUOV-a i prakti~ari,
predstavnici Saveza u~itelja Srbije.
Upravo se zavr{ava anketiranje
u~itelja {irom Srbije, jer pre nego
{to radna grupa po~ne da radi,
`elimo da ~ujemo njihovo mi{ljenje
i predloge {ta bi trebalo menjati. 

Ranije smo ~uli da je
Ministarstvo prosvete
zadovoljno kvalitetom nastave
od prvog do ~etvrtog razreda, a
takav stav se bazira i na
rezultatima TIMSS istra`ivanja.
[ta se menja?

– Jesmo zadovoljni, jer ~injenice

iz tog istra`ivanja govore da
nastava u prvom ciklusu osnovnog
obrazovanja daje bolje rezultate od
drugog. Jedan od razloga je
sigurno to {to u~itelji mnogo vi{e
od nastavnika predmetne nastave
rade me|upredmetno. Ve}ina
u~itelja ima kompetencije da
povezuje gradivo razli~itih
predmeta i iako nemamo ishode,
ono {to oni rade veoma li~i na
ishodovno planiranje. Upravo to }e
biti klju~na promena u novom
programu. Zdravstveno vaspitanje
bi}e ugra|eno i u fizi~ko vaspitanje
ve} od prvog razreda, pa to vi{e
ne}e biti novina u petom. To nam
daje mogu}nost da se program

fizi~kog i zdravstvenog vaspitanja u
petom razredu druga~ije koncipira.
Prvi ciklus osnovnog obrazovanja
ne}e pretrpeti drasti~ne promene,
ali }e ishodovno planiranje biti
su{tinska promena. Jedno od
va`nih pitanja o kojem trenutno
razmi{ljamo je da li prirodu i
dru{tvo treba razdvojiti na dva
predmeta.

Da li }e status izbornih
predmeta tako|e biti
promenjen, kao i u petom
razredu? U {kolama sada ne
postoji izbornost, ponuda zavisi
od toga kojim nastavnicima fali
norma, a mnoge {kole nisu
ispo{tovale obavezu da ponude
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Digitalni ud`benici
Da li su digitalni ud`benici daleka

budu}nost?
– Ne, ali najpre treba da uradimo standar-
de za digitalne ud`benike, ali da to ne bude
pdf format i elektronski dodatak koji dosad
niko nije koristio.

Vesna
Nedeljkovi} 

Najte`e je 
promeniti svest 

zaposlenih

Obuke nastavnika
Novi na~in rada podrazumeva i obuke nastavnika. 

– U toku su obuke za nastavnike fizi~kog vaspitanja koje smo koncipirali u tri dela: je-
dan deo obuhvata ishodovno planiranje, jer je to novina za nastavnike; drugi deo je po-
sve}en temama iz zdravstvenog vaspitanja i u tome u~estvuje Ministarstvo zdravlja, a
tre}i deo je koncipiran kroz radionice na kojima }e prakti~ari napraviti ~as u kojem }e
se pro`imati teme iz zdravstvenog vaspitanja sa fizi~kim vaspitanjem, a sve to }e biti
zasnovano na ishodovnom planiranju. Upravo pravimo koncept za obuke iz tehnike i
tehnologije koje }e tako|e obuhvatiti ishodovno planiranje, zatim preduzetni{tvo, kao
i projektno planiranje. Sredina novembra je krajnji rok da se zavr{e obuke nastavnika
tehnike i tehnologije, a odmah potom su planirane obuke za u~itelje. U bud`etu je opre-
deljen novac za ovu namenu, a sve obuke }e raditi stru~njaci iz ZUOV-a.



Uloga direktora Zavoda nije da zna da
reformi{e programe, niti da sprovodi
svoje ideje, ve} pre svega da
organizuje ustanovu da radi na
najbolji mogu}i na~in, {to
podrazumeva da se izaberu
najstru~niji zaposleni za taj posao, i da
se prona|u i kolege van Zavoda koji
imaju pored iskustva i kreativnog i
inovativnog u svojoj praksi. U tim
komisijama je bitno napraviti
ravnote`u izme|u akademizma i
koli~ine informacija kojoj uvek te`e
profesori sa fakulteta, i prakti~ne
primene s jasnim ishodima u {koli
koju najbolje poznaju nastavnici.
Znate, ja nisam birao svoje zaposlene
i polako ih upoznajem, ali kao neko
ko sada organizuje rad u Zavodu,
poku{a}u da iz tog tima izvu~em
najbolje. Nadam se da }e mi iskustvo i
dugogodi{nja saradnja sa {kolama
{irom zemlje pomo}i da prona|em i
dobre saradnike van Zavoda.

Godinama ste aktivni u Dru{tvu
direktora {kola Srbije. U javnosti se
~esto ~uju kritike, pre svega
sindikata, da je veliki broj direktora
postavljen po politi~koj liniji, da
direktori trguju radnim mestima,
da ostvaruju prihode od izdavanja
prostora, ekskurzija... Jesu li
direktori krivi za sve?

– Direktori su uvek krivi za sve ~ak
i kad to nisu jer su ~esto nemo}ni i
malo mo`emo da uti~emo na neke
stvari. Dok sam bio direktor u {koli,
ose}ao sam se kao {erif na Divljem
zapadu koji ima dva revolvera u
kome nema metaka; a ti mora{ da
vodi{ svoj grad ({kolu) na najbolji
mogu}i na~in. Prizna}ete da to nije
lako, pa zato nije i ne mo`e biti
direktor kriv za sve. Poznajem

mnogo svojih kolega koji su radili
godinama unazad i sada odli~no svoj
posao, i nije mi jasno odakle poti~e
ozloja|enost na direktore, koji su
~esto u svojim {kolama samo prvi
me|u jednakima. Naravno da ima
lo{ih direktora, kao {to ima i lo{ih
nastavnika, ali mi volimo da
uop{tavamo sve, pa ~esto od te
uop{tene ozloja|enosti ne vidimo
kolege koji stvarno vole i rade dobro
svoj posao. [to se ti~e ostvarivanje
prihoda, eto, na primer moja {kola je
pre 10 godina mogla da se zatvori jer
je bila ruinirana, a ubrzo se i
prepolovio broj |aka. Zgrada je bila
stara vi{e od jednog veka i bilo je

potrebno mnogo novca za njenu
rekonstrukciju, koji nikad nije
prona|en. Upravo od tog prihoda od
izdavanje prostora sam deo po deo
sanirao i omogu}io deci u
nastavnicima bolje uslove za rad, u
suprotnom bi bio neuslovan. I zato
bih voleo da se prestane govoriti
uop{teno... direktori uzimaju...
direktori trguju.... to je uop{teno
klevetanje i vre|anje zanimanja. I jo{
jednom podvla~im, kao i svuda, u
svakom `itu ima kukolja, ali mislim da
je ru`no blatiti i stavljati uop{tene
etikete. Ukoliko nastavimo da tako
prozivamo profesije, i direktore, na
kraju }e nam takvi direktori i dolaziti
ili postajati, jer za{to bi neko ko dr`i
do svog obraza i svojih ideala postao
ne{to {to se apriori dovodi u pitanje:
~ast, po{tenje, odgovornost.... 

A uticaj politike na izbor
direktora?

– [to se ti~e politi~ke linije,
mogu vam re}i da odvajkada
politika ima uticaja na na{e `ivote,
no nisu svi po politi~koj liniji
smenjeni, nisu svi ni postavljeni,
treba uvek govoriti sa jasnim
~injenicama, ko i za{to. Za mene je
pre svega va`no da neko radi
dobro svoj posao. Dru{tvo
direktora {kole Srbije je uvek
poku{avalo da pomogne svojim
kolegama, ali i da ispita ~injenice,
da li je neki direktor smenjen zbog
svojih gre{aka i da pru`i podr{ku
kolegama koji sjajno rade svoj
posao. 

Novi Zakon o osnovama
sistema obrazovanja i vaspitanja
predvi|a da direktore {kola
ubudu}e postavlja ministar
prosvete. Smatrate li da je to put
ka jo{ ve}oj politizaciji {kola?

– Ne. Iskreno, i do sada direktor
nije mogao da bude direktor bez
saglasnosti ministra, isto kao {to je
mogao biti smenjen ili pozvan na
odgovornost. Da li se to zove
saglasnost ili postavljanje od strane
ministra, za mene se ne menja
su{tina. Iskreno, to je stvar samo
pogleda. Kao {to se mo`e smatrati
da je to put politizacije, mo`e se
tuma~iti i kao depolitizacija, jer sada
postavljanje direktora zavisi
isklju~ivo od ministra, a ne od
{kolskih odbora koji mogu biti
politizovaniji. 

Ministar je najavio da }e svi
direktori ~ije su {kole ocenjene
~etvorkom u eksternoj evaluaciji
automatski dobiti licencu. Da li je
to dobro re{enje? 

– Najlep{e je kad direktor mo`e
biti ocenjen za sve ono dobro {to je
uradio za jednu {kolu, jer ako su ve}
krivi za sve kako rekosmo, onda su
„krivi“ i kada {kola uspe{no radi. Biti
direktor {kole je „`ivo“ zanimanje, i
on kao i nastavnik mora da se
nadogra|uje i izgra|uje, licenca nije
merilo, ali mo`e biti pokazatelj
ukoliko predstavlja prethodno
uspe{no vo|enje {kole. Ja nikad
nisam `eleo da budem direktor, bio
je to sticaj okolnosti i ostao skoro
deceniju na ~elu {kole. Do{ao sam
na „front, vodio odred, i jednog
dana sam pozvan u {tab jer mogu
biti korisniji“. Tako sam se i na{ao na
predlog ministra „u glavnom {tabu
obrazovanja“. @ao mi je {to sam
oti{ao pre nego {to }e licenciranje
direktora za`iveti, ali sam dobio
usmenu satisfakciju, pozivom da
budem na ~elu institucije koja
predstavlja „srce“ obrazovnog
sistema.                             Vesna Andri}
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brazovni sistem treba da
odgovori na pitanje kako
pove}ati profesionalizam
i autonomiju nastavnika,

kreativnost i internu motivaciju,
samousavr{avanje bez pritisaka,
razmenu iskustava i bolju saradnju sa
svim ~iniocima obrazovanja. Kad
pogledate neka istra`ivanja o
nastavnicima (na primer u Kini),
nastavnici imaju mo`da najmanje
autonomije, ali imaju odli~nu mre`u
me|usobne razmene iskustava, visok
nivo samousavr{avanja i
samodiscipline. Svet je shvatio da
njihov uspeh na me|unarodnim
testovima pre svega u nastavniku, a
profesionalna saradnja izme|u
nastavnika jeste jedan od klju~eva
uspeha dobrog nastavnika, samim
tim i dobrog u~enika – ka`e za Danas
Zlatko Gru{anovi}, novi direktor
Zavoda za unapre|ivanje
obrazovanja i vaspitanja (ZUOV). 

On dodaje da pove}anje

profesionalizma vodi porastu statusa
nastavnika, zadovoljstvu profesijom
kojom se bavi, okru`enjem u kome
radi i efikasnosti, i uop{te vra}a se
ugled nastavniku na koji se svi `alimo
da je u odnosu na pro{la vremena na
veoma niskom nivou. 

– To nas dovodi do one jedna~ine
koja tada ne mora biti ta~na: ako sam
inovativniji nastavnik – bi}u
nagra|en. Ako imamo uspe{an
profesionalizam, nagrada nije jedina
motivacija ve} su to svi navedeni
~inioci koji ~ine da se nastavnik u
celosti ose}a nagra|en. Nastavnike
koji su u sistemu treba planski,
stru~no i vrlo ciljano obu~iti za
primenu novih nastavnih programa i
metoda nastave a nastavni~ke
fakultete, koji pripremaju kadar za
obrazovni sistem Srbije, tako|e je
neophodno podsetiti da i njihovi
studijski programi moraju da se
unaprede i do`ive odgovaraju}e
promene u skladu sa svim

gorepomenutim izazovima koje
donosi obrazovanje u 21. veku.
Obrazovna reforma odnosno jasna
strategija obrazovanja kada se
uspostavi, treba da odoleva
politi~kim promenama – ali naravno,
pre toga mora biti uspostavljena sa
jasnim ciljevima bez kompromisa. To
na kraju svega zna~i da umesto
obrazovanja u kome su pojedinci
dostigli visoke rezultate, svi ili ve}ina
dosti`e visoke nivoe obrazovanja –
navodi Gru{anovi}.

Mo`e li ve}e ulaganje u
obrazovanje da re{i problem
nemotivisanih nastavnika i
u~enika, nastavnika koji i danas
diktiraju i generalno koncept na{e
{kole u kojoj se od |aka naj~e{}e
tra`i da napamet u~e lekcije iz
ud`benika?

– Mo`e, ali moramo da imamo
jasnu strategiju obrazovanja. Ako
uzmemo na primer ~esto citirano
finsko {kolstvo, Finska nije postala
jedan od vode}ih uzora za kratko
vreme. Po~eli su jo{ 70-ih godina i
nastavili da ula`u i menjaju svoje
obrazovanje. Kreativni nastavnici u
svakodnevnom radu primenjuju
aktivne metode rada (u~enja i
podu~avanja), razumeju ulogu {kole
u obrazovanju i vaspitanju u~enika i
krajnje kompetentno i profesionalno
svojim u~enicima, u skladu sa
nastavnim programima, pru`aju sva
potrebna znanja i u~e ih da znaju
njihovu primenu, da ih povezuju u
razli~itim kontekstima, te da sti~u
ve{tine potrebne za `ivot koji se
ubrzano menja. Programi su
usmereni prema ishodima i to
eksplicitno i prikazuju, ali i njihova
realizacija umnogome zavisi od
znanja, ve{tine i motivisanosti
nastavnika. Da je neko sproveo
anketu u poslednjih 30 godina ko je
od studenata (osim u~itelja) na
fakultetima poput Filolo{kog,
Tehni~kog, Matemati~kog.... upisao
studije da bi bio nastavnik u {koli,
imali bismo verovatno pora`avaju}e
rezultate. Motivacija nastavnika mora
da ide pre svega od motivacije koju je
imao na fakultetu, a fakultet je pre
svega morao da prepozna i jasno
vodi studente koji bi radili u {koli,
stru~no i pre svega funkcionalno ga
usavr{avaju}i. Ja sam upisao
knji`evnost jer sam je voleo, ali i zato
da se jednog dana vratim u Loznicu u
Srednju ekonomsku {kolu i predajem
deci koja su poput mene volela
knji`evnost i da zainteresujem one
koji to ne vole. Fakulteti moraju da
imaju jasnu strategiju i da spremaju
nastavnike za svoj poziv, kako bi
jednog dana u {koli imali kolege koji
su u {kolama zato {to vole da rade taj
posao i `ele da ga stalno menjaju.

Na mesto direktora oba
prosvetna zavoda su uvek
postavljani ljudi po partijskoj liniji.
Koliko znamo, Vi niste ~lan nijedne
stranke. Ko Vas je predlo`io na to
mesto i za{to ste prihvatili?

– Za pro{lost se nisam mnogo
interesovao, kako su i na koji na~in
postavljani direktori zavoda, ali znam
da su bili i poznata i priznata imena u
oblasti obrazovanja, tako da mesto
direktora ZUOV– a nikad nije bilo
samo politi~ka funkcija. Mene je
predlo`io ministar prosvete Mladen
[ar~evi} i zahvalan sam mu zbog
poverenja koje mi je ukazao. Nas
dvojica se nismo znali pre njegovog
dolaska na mesto ministra, ali smo se
upoznali kroz saradnju sa Dru{tvom

direktora i kroz istu viziju, ̀ elju i
anga`ovanje da se u prosveti ne{to
promeni. Pored [ar~evi}a, moj rad u
prethodnih desetak godina poznaje i
Vesna Nedeljkovi}, koja je sada
pomo}nica ministra za pred{kolsko i
osnovno obrazovanje. Bili smo
direktori {kola na op{tini Stari grad i
poku{avali smo poslednju deceniju
da vodimo na{e {kole, ali i da se {ire
uklju~imo, kroz projekte i organizacije.
Ako niste primetili, i ministar i
pomo}nici ministra, i savetnici, a sada i
ja smo bili direktori u {kolama, a to pre
svega zna~i da smo operativni i re{eni
da se nosimo s problemima. Danas,
vi{e nego ikad, direktor mora da
poseduje {irok spektar sposobnost,
od menad`erskih, liderskih,
strukovnih, pedago{kih... pa samim
tim verujem da }e sve to dovesti do
boljeg re{avanja problema u
Ministarstvu prosvete.

Zavod je institucija u ~ijoj
nadle`nosti je, izme|u ostalog,
predlaganje nastavnih planova i
programa. A upravo su nastavni
programi uvek na meti kritika i
svaka pri~a o reformi po~inje od
toga da programe treba menjati. 

– Programi nisu dugo menjani, a
svedoci smo vremena koje se ubrzano
menja. Ako pogledate unazad za
jedan vek koliko se svet promenio, a
naro~ito poslednjih decenija u sferi
tehnolo{kog razvoja, svako mora
priznati da programi moraju da idu u
skladu sa promenama. Sve zemlje
koje danas prednja~e u obrazovanju
su analizirale, pratile i menjale, kako
programe, tako i sisteme obrazovanja
poku{avaju}i da na|u najbolje
re{enje. Dobri programi omogu}avaju
i prose~nom nastavniku i prose~nom
|aku kvalitetnije obrazovanje.
Program i nastavnik su temelj svakog
obrazovanja koji uvek mora biti u
skladu sa vremenom. Reforma
programa koja je otpo~ela ove godine
prekida sa usmereno{}u na sadr`aj i
skre}e pa`nju na ciljeve i ishode, {to je
put ka funkcionalnom znanju. Ja sam
ve} govorio da, ako bismo hteli da

izdvojimo „srce“ obrazovanja, jedan
deo tog srca bi bili, naravno, u~enici,
u~enje, a druga polovina su
nastavnici. Dru{tvo treba da traga za
pobolj{anjem u~enja u skladu sa
savremenim izazovima modernog
vremena. Time se bavi svet oko nas.
Istra`uju, upore|uju i u~e jedni od
drugih. Dana{nja tehnologija }e u
budu}nosti poru{iti mnoga
zanimanja (ve} mnogih nema) i
doneti nova za koja ne znamo kakva
}e biti, a mi u~enike za to moramo
pripremati. U takvoj budu}nosti dolazi
do izra`aja kreativne sposobnosti,
digitalnu i informacionu pismenost.
Svima je odavno jasno da u~enici
posti`u najbolje rezultate kada dolaze
sami do re{enja. Danas u tome
(kriti~ko mi{ljenje, kreativno re{avanje
problema) prednja~i Kina, Ju`na
Koreja, Poljska, [panija, a najmanje
oni ~iji se sistem zasniva na rutini,
pam}enju i ponavljanju. Zato je
neophodno menjati programe, {to je
ministar prepoznao, pa je odmah na
po~etku svog mandata pokrenuo
reformu. [kolske 2017/18. godine u
peti razred osnovne {kole se uvode tri
redizajnirana predmeta koji su
„prethodnica“ sveobuhvatnih
reformskih koraka u osnovnoj {koli
koja podrazumeva prelazak na
nastavu usmerenu na ishode, to jest
na to koja }e znanja, ve{tine i stavove
u~enici ste}i po izlasku iz osnovne
{kole. Ovo je svakako proces (ne mo`e
se desiti odmah ve} je planiran period
od ~etiri godine), ali je neophodno
nastavnicima pru`iti kvalitetne obuke
za prelazak na novi na~in rada. 

Nakon novih programa za peti
razred osnovne {kole, Ministarstvo
planira da se sada rade novi
programi za prvi razred osnovne
{kole i gimnazije. Na ~emu }ete
insistirati u ovom poslu?

– Pre svega na dobroj organizaciji.

RAZGOVOR

Zlatko Gru{anovi}, novi direktor Zavoda za unapre|ivanje obrazovanja i vaspitanja

Obrazovna reforma treba da 
odoleva politi~kim promenama

O

U kriti~kom mi{ljenju i kreativnom re{avanju problema prednja~i Kina,
Ju`na Koreja, Poljska, [panija, a najmanje oni ~iji se sistem zasniva 
na rutini, pam}enju i ponavljanju Da je neko sproveo anketu u
poslednjih 30 godina ko je od studenata (osim u~itelja) na fakultetima
poput Filolo{kog, Tehni~kog, Matemati~kog.... upisao studije da bi bio
nastavnik u {koli, imali bismo verovatno pora`avaju}e rezultate

Sukob interesa
Vi ste Kletov autor za srpski jezik, a sada ste na ~elu

institucije u ~ijoj je nadle`nosti i odobravanje ud`be-
nika. I ranije se to pitanje sukoba interesa otvaralo
kada su autorke ud`benika bile neke osobe iz Mini-
starstva prosvete. 
– Meni se ~ini da upravo time {to sam bio Kletov autor ud`-
benika imam jo{ jedno iskustvo potrebno za Zavod. Pre to-
ga, ja sam bio i Bigzov autor, sara|ivao sam i sa Zavodom za
ud`benike, predavao rukopis o dramatizaciji Kreativnom
centru, pregovarao i dogovarao se, organizovao seminare Ge-
rundijuma u {kolama... tako iz navedenog mo`ete primetiti
da sam svuda bio pomalo zastupljen, a to mi upravo daje
kompetencije za rad u Zavodu. Tako|e sam godinama imao
akreditovan seminar, {to mi je jo{ jedno iskustvo bli`e Zavo-
du. Ne vidim razlog za{to bi bio sukob interesa ne{to {to nije
u mom interesu... a nije u interesu da Zavod odobri lo{ ud`-
benik. Taj interes ~uvaju komisije koje pregledaju ud`benik,
{to zna~i da je potrebno da pre svega komisije ne budu u su-
kobu interesa, i treba da obave dobro taj posao.

Zlatko
Gru{anovi} 

Program i nastavnik
su temelj svakog

obrazovanja

Saradnja
Imate li ve} neke planove

{ta biste menjali kao direktor
Zavoda?
– Dobra saradnja sa obrazovnim
institucijama je preko potrebna u
ovom trenutku, jer ako su ~inioci
neslo`ni, te{ko }emo napraviti bo-
lju prosvetu. Tu mislim na sarad-
nju Ministarstva, ZUOV-a, NPS-a i
{kolskih uprava. Ministarstvo u
ovom trenutku poku{ava da na-
pravi jedan sveop{ti tim koji }e
ostaviti dalekose`ne pozitivne po-
sledice u obrazovanju u budu}no-
sti. Moja vizija je da ZUOV u bu-
du}nosti postane institucija koja
radi upravo ono kako se i zove: da
unapre|uje obrazovanje. Upitajte
{irom Srbije da li su ~uli ikad za in-
stituciju koja se zove ZUOV. ^ak i
mnoge kolege koje rade u prosve-
ti povr{no znaju da postoji takva
institucija, ali mnogi ne znaju kon-
kretno ~ime se sve bavimo.

Me|u hiljadama diplomaca koji sa uspehom rade u
najve}im svetskim kompanijama iz oblasti geologije i
rudarstva, diploma Rudarsko-geolo{kog fakulteta je
priznata kao garancija znanja i neophodne stru~nosti.
Ugledni engleski ~asopis „Corporate Vision“ je u maju 
ove godine objavio ~lanak o fakultetu kao presti`noj
obrazovno-nau~noj ustanovi iz oblasti rudarstva i geologije. 

Nastavni kadar fakulteta ~ine me|unarodno priznati
stru~njaci sa bogatim akademskim i radnim iskustvom. Upotreba moderne
opreme, kao i dostupnost vrhunskog ra~unarskog centra i aktuelne literature,
omogu}avaju teorijsku nastavu paralelno sa iskustvenom, koja se odvija u
najuglednijim i najve}im srpskim preduze}ima, ali i u prirodnom ambijentu, gde
se studenti direktno upoznaju sa fenomenima i procesima koje prou~avaju.

Studije na Rudarsko-geolo{kom fakultetu Univerziteta u Beogradu su prilika za
svakoga ko svoju ljubav prema prirodi i tehnici ̀ eli da spoji u struci koja garantuju
sigurno zaposlenje u budu}nosti. 

Rudarsko-geolo{ki fakultet
Univerziteta u Beogradu

Diploma
koja
garantuje
siguran
posao
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Izdava~ka ku}a Novi Logos osnovana je
krajem 2008. godine. Prilikom poslednjeg
izbora ud`benika 2016. godine, u~iteljima i
nastavnicima, u~enicima i njihovim
roditeljima, ponudili smo vi{e od 160
naslova ud`benika, radnih svezaka, zbirki
zadataka i dodatnih nastavnih sredstava.
Kako pravila nala`u, ud`benici su
pripremljeni u skladu sa propisanim
nastavnim planovima i programima, a za
kori{}enje u nastavi imaju potrebna re{enja
Ministarstva prosvete, nauke i tehnolo{kog
razvoja, ka`e Neboj{a Orli}, direktor te
izdava~ke ku}e.

– Ponosni smo na uspe{nu saradnju sa
Oxford University Pressom (OUP).
Zahvaljuju}i njima, |acima u Srbiji dostupna
su najsavremenija sredstva za u~enje
engleskog jezika. Osim akreditovanih
naslova, u ponudi imamo i preko {est hiljada
ostalih naslova English Language Teaching
(ELT) ovog renomiranog izdava~a. Nagradni
konkursi za u~enike i gostovanja stranih
predava~a stalna su praksa na{e izdava~ke
ku}e – navodi Orli}.

U~iteljima i nastavnicima
naro~ito su korisni metodi~ki
priru~nici, dostupni u {tampanoj
i elektronskoj formi, a pomo} su
im u pripremanju i realizaciji
nastavnih aktivnosti. U
priru~nicima su dati metodi~ki
sadr`aji, predlozi globalnih i
operativnih nastavnih planova,
priprema za ~asove, primeri
zadataka i testova. Sva ponu|ena
re{enja su podlo`na korekciji i
kreativnoj nadogradnji
nastavnika.

– Ud`benik je vrlo va`an deo
kvalitetnog nastavno-
obrazovnog procesa, pa na
pripremi izdanja
Novog Logosa
rade pa`ljivo
odabrani
autorski
timovi, u
saradnji sa
najve}im
autoritetima iz svih

oblasti. Uz kvalitetan metodolo{ki pristup
u~enju i propisanom gradivu, tekst
ud`benika pisan je na u~enicima razumljiv i
jednostavan na~in, primeren uzrastu kome
je namenjen. Trudimo se da budemo
podr{ka kreativnom procesu u~enja, da
korisnike na{ih ud`benika podstaknemo da
opa`aju svet oko sebe, kriti~ki razmi{ljaju i
zaklju~uju, i da sti~u trajna i funkcionalna
znanja, koja }e im olak{ati snala`enje u
savremenom svetu koji se vrtoglavo menja
– isti~e Orli}.

Dodaje da sa posebnim zadovoljstvom
pripremaju nove ud`benike, koji }e pratiti
savremena dostignu}a obrazovnih politika,

kao i nastojanja Ministarstva prosvete, nauke i
tehnolo{kog razvoja da se u na{im {kolama
realizuje nastava usmerena na ishode u~enja,
a ne samo na savladavanje propisanih
sadr`aja. Ovakav pristup podrazumeva da se
nastavnici u svojoj svakodnevnoj praksi
oslanjaju na ishode koji pokazuju {ta je ono
za {ta u~enici treba da budu osposobljeni
tokom u~enja predmeta u jednoj {kolskoj
godini. U dostizanju ovog cilja va`nu ulogu
ima ud`benik koji svojom koncepcijom prati
ishode u~enja i doprinosi njihovom
ostvarivanju, a u nastavnom procesu jeste
„nastavnikov saveznik“ jer mu poma`e u radu
sa u~enicima. Ud`benik nastavniku ostavlja
dovoljno prostora da ispolji svoju kreativnost,
ali i da ispo{tuje potrebe svojih u~enika,
specifi~nost odeljenja i kontekst u kome se
nastava odvija. Takav ud`benik pru`a
u~enicima dovoljno informacija, uputstava,
prakti~nih primera, istra`iva~kih zadataka i
sli~no, {to }e sve doprineti da oni dostignu
definisane predmetne ishode.

– Izdava~ka ku}a Novi Logos prepoznaje
svoju odgovornost i trudi se da u~enicima

bude podr{ka u pripremanju za `ivot putem
obrazovanja, a nastavnicima u
profesionalnom razvoju. Svojim
odgovornim i kvalitetnim poslovanjem
trudimo se da budemo podr{ka i
Ministarstvu prosvete – ka`e Neboj{a Orli}.

U obrazovnoj javnosti Srbije
poznato je da Novi Logos
nudi siguran put do znanja!

http://logos-edu.rs/

Sednica Skup{tine Srbije na ko-
joj }e biti izabran novi predsed-
nik Nacionalnog prosvetnog sa-
veta (NPS) jo{ nije zakazana, a
zasad se spekuli{e da bi parla-
ment o tome trebalo da glasa
~im po~ne jesenje zasedanje, jer
je inicijativa za smenu jo{ uvek
aktuelnog predsednika Aleksan-
dra Lipkovskog upu}ena po hit-
nom postupku. 

Skup{tina treba da izabere i
polovinu ~lanova tog tela, jer je
postoje}im mandat istekao kra-
jem maja. Podsetimo, skup{tin-
ski Odbor za obrazovanje i nau-
ku podr`ao je na sednici 25. jula
inicijativu Ministarstva prosvete
da Lipkovski bude razre{en du-
`nosti, a da na njegovo mesto
bude izabran Milibor Sakovi},
ina~e ~lan Saveta. 

U obrazlo`enju vladaju}e
stranke navedeno je da bi se Sa-
kovi}evim imenovanjem obez-
bedio kontinuitet u radu NPS-a,
kao i da je re~ o ~oveku koji do-
bro poznaje obrazovni sistem i
ima menad`erske sposobnosti.
Sakovi} je ina~e dugogodi{nji di-
rektor Prve ekonomske {kole u
Beogradu i predsednik Zajedni-
ce ekonomskih, pravno-biroteh-
ni~kih, trgovinskih i ugostitelj-
sko-turisti~kih {kola.

Podsetimo, Ministarstvo pro-
svete predlo`ilo je smenu Lip-
kovskog jer NPS nije usvojio niz
dokumenata, pa je ministar u vi-
{e navrata bio prinu|en da na-
kon isteka zakonskog roka do-
nosi te akte, kako bi se omogu}i-
lo nesmetano funkcionisanje
obrazovnog sistema. To pi{e u
zvani~nom obrazlo`enju, ali je

pozadina cele pri~e u otvore-
nom neslaganju Lipkovskog sa
mnogim potezima Ministarstva.
Sam Lipkovski kao razloge za
razre{enje navodi to {to je o{tro
kritikovao nacrta novog Zakona
o osnovama sistema obrazova-
nja i vaspitanja, posebno ~lan
kojim se NPS-u oduzimaju nad-
le`nosti i prakti~no se svodi na
savetodavno telo. 

Lipkovski za Danas ka`e da ne
zna jesu su za njegovu smenu gla-
sali isti ljudi koji su ga u vreme
prethodnog ministra prosvete
izabrali za predsednika NPS. Do-
daje da ga stav Odbora za obrazo-
vanje i nauku nije iznenadio „jer je
re~ o politi~koj odluci“, napomi-
nju}i da „o~igledno Ministarstvo
prosvete nije bilo zadovoljno sa-
mostalnimradom NPS-a“. Lipkov-
skog, ipak, raduje {to je Savet
pokazao veliki stepen jedinstva
oko klju~nih pitanja u obrazo-
vanju. 

O tome kakva je dalja sudbina
NPS-a, nakon {to mu sastav i
nadle`nosti budu promenjene,
na{i sagovornici imaju razli~ite

stavove. Lipkovski smatra da od
NPS-a „ne}e ostati ni{ta“ i oce-
njuje da je najgore {to je uloga vi-
sokog obrazovanja u osnovnom
i srednjem „svedena na nulu“. 

- Na mnoge pozicije biraju se
direktori osnovnih i srednjih
{kola, pored NPS-a, re~ je o Za-
vodu za unapre|ivanje obrazo-
vanja i vaspitanja, a i sam mini-
star je iz tog miljea. Ne ka`em

da oni nisu sposobni, ali je veo-
ma lo{e to {to su uklonjeni ljudi
iz visokog obrazovanja. ^ak je
zabranjeno da ~lanovi Saveta iz
reda stru~nih dru{tava budu
univerzitetski profesori - ko-
mentari{e Lipkovski.

Za Sakovi}a promena statusa
NPS-a nije sporna.

- Mislim da formalno gleda-
nje da li je ne{to savetodavni ili
izvr{ni organ nema nekog naro-
~itog uticaja. Dobra komunikaci-
ja i saradnja NPS-a, Ministarstva i
dva prosvetna zavoda treba da
postoji i svi treba da pomogne-
mo da se pobolj{aju uslovi rada
u {kolama, kao i kvalitet obrazo-
vanja - ka`e Sakovi}. V. S. 

Izdava~ka ku}a Novi Logos
Ukorak sa savremenim
dostignu}ima u obrazovanju

Interaktivni sadr`aji za u~enje
– Uz {tampana izdanja, na{i ud`benici imaju i savremene elektronske sadr`aje, a uskoro }e-
mo u~initi dostupnim i nove interaktivne sadr`aje za u~enje. Na na{em sajtu dostupni su
multimedijalni, interaktivni testovi, video (sopstvena i BBC produkcija) i audio materijali ko-
ji nastavu ~ine zanimljivijom i kvalitetnijom.

Ministarstvo prosvete u 200 {kola sprovodi projekat eProsveta i servis eDnevnik, {to }e
doprineti boljoj opremljenosti {kola, internet }e biti dostupniji, pa samim tim se stvaraju
preduslovi i za kori{}enje modernih digitalnih sadr`aja u nastavi – isti~e Neboj{a Orli}.

Neboj{a Orli}

Ud`benik je 
nastavnikov 

saveznik 

POGLEDI

skustvo nam govori da se u
na{em ministarstvu mno-
go pri~a, a malo {ta uradi.
Mogu}e je da }e i pri~a o

plati uskla|enoj sa kvalitetom rada ostati
prazna. To ne bi bilo dobro jer entuzijasti u
prosveti polako posustaju, demotivisani ti-
me {to niko ne prime}uje i ne nagra|uje
njihov trud.

Najava da }e se ocenjivati rad na-
stavnika i prema toj oceni odre|ivati vi-
sina plate, opravdano je uzburkala pro-
svetnu javnost. Ne iz straha od samog
ocenjivanja, ve} iz bojazni da kriteriju-
mi ne}e biti dovoljno jasni i da }e se
otvoriti razne mogu}nosti za manipu-
lacije. Mnoge dobre ideje su uru{ene
zbog lo{e realizacije ili nedovoljno pro-
mi{ljenih odluka.

Ako po|emo od toga da se sva~iji
radni u~inak mo`e vrednovati, {ta bi bi-
la pogre{na, a {ta ispravna merila u na-
{em slu~aju?

LO[I KRITERIJUMI
Sati stru~nog usavr{avanja van

ustanove (seminari) ~esto su mrtvo
slovo na papiru. Osim spornog kvalite-
ta mnogih seminara, sporan je i na~in
finansiranja. Nastavnik odlazi na semi-
nare koje organizuje i pla}a {kola, a ne
na one koji }e konkretno njemu dopri-
neti da usavr{i rad. Gubi se smisao i is-
punjava forma. To je sve.

Objavljivanje nau~nih radova i
sticanje vi{ih akademskih zvanjado-
kazuju akademsku posve}enost na-
stavnika nauci, ali ne nu`no i unapre|e-

nje kvaliteta njegovog rada u u~ionici.
Pedago{ka zvanja bi ve} trebalo da uti-
~u na platu, ili status na neki drugi na~in.

Takmi~enja u~enika zahtevaju
preduslov na koji ni najbolji nastavnik
ne mo`e da uti~e - |ake motivisane za
takmi~enje iz ba{ tog predmeta. Me|u-
tim, s obzirom na ogroman trud koji
nastavnik ula`e, trebalo bi ga po ostva-
renom uspehu u~enika svakako nov~a-
no nagraditi - jednokratno.

Inovacije u nastavi su danas usko
povezane sa primenom IKT u nastavi,
dok je opremljenost {kola toliko {are-
nolika, da se ~ini da se {kole ne nalaze
u istoj dr`avi. Iz tog razloga ovaj kriteri-
jum nije ispravan. S druge strane, nedo-
pustivo je da nastavnik ne ume ni da
uklju~i ra~unar, a ima i toga. To je ve}
nepismenost.

Mi{ljenje direktora je sporan krite-
rijum jer je kvalitet rukovodilaca isuvi{e
neusagla{en, da bi mi{ljenje jedne oso-
be smelo da bude presudno. I dalje se
naj~e{}e postavljaju politi~ki, nemaju
polo`en ispit za licencu, imaju isuvi{e
rodbine, prijatelja i kom{ija u kolektivu.

DOBRI KRITERIJUMI
Interno usavr{avanje (ugledni i

ogledni ~asovi)mnogo govori o radu.
To su ~asovi koje nam pose}uju kolege
i na kojima se jasno vidi na~in na koji ra-
dimo, odnos prema u~enicima, podsti-
cajna atmosfera na ~asu, ali i inovativ-
nost koju ~esto ostvarimo uz pomo}
{tapa i kanapa. Broj i kvalitet ovakvih
~asova bi trebalo da uti~u na platu.

Vannastavne aktivnosti su izuzet-
no va`ne za svaku {kolu: sekcije, klubo-
vi, priredbe, revije, smotre, tematske ve-
~eri. Svaka {kola ima radnike koji su za-
interesovani samo za redovne ~asove, i
one u ~ijem trudu svi u ìvamo nekoli-
ko puta godi{nje. Nije u redu da nam
plate budu iste.

I na kraju, dva najva`nija merila koja
govore o kvalitetu rada nastavnika:

1) Kvalitet ~asa najpo{tenije poka-
zuje kvalitet rada nastavnika. Kvalitetan
~as je ishod koji treba meriti. Da li je na-
stavnik postao kvalitetan pa l̀jivom pri-
premom ~asova, stotinama sati semi-
nara, pra}enjem stru~ne literature, is-
tra`ivanjima i objavljivanjem radova -
to je ve} njegova stvar. Nastavu treba
pratiti kontinuirano. Svakome od nas
bar dva puta mese~no poseta ~asu, i
kada predajemo i kada obnavljamo,
utvr|ujemo, ocenjujemo. ^asove tre-
ba da pose}uju direktor, stru~ni sarad-
nici, mentori, rukovodioci stru~nih ve-
}a - ~itav tim, sa unapred dogovorenim
parametrima koji se ocenjuju. Bilo bi
dobro da parametre propi{e resorno
ministarstvo, da budu poznati svim na-
stavnicima i da se svi u skladu sa tim
trudimo da pobolj{amo svoj rad.

2) Napredovanje u~enika je cilj ~i-
tavog obrazovnog procesa. Prirodno
proizilazi iz kvaliteta ~asova i rada na-
stavnika. Me|utim, ne treba ga meriti
prose~nom ocenom u odeljenju. To bi
samo doprinelo novoj poplavi la`nih
odlika{a. Ne treba ga meriti ni standar-
dizovanim testovima, jer ne dobijaju

sve {kole |ake ujedna~enih mogu}no-
sti, niti imaju iste uslove za rad. Napre-
dak se meri od dana kada ti je |ak u{ao
u u~ionicu, do poslednjeg dana {kolske
godine ili {kolovanja u toj ustanovi. Je-
dino se tako vidi {ta je konkretan na-
stavnik doprineo, ~ak i kod u~enika ne-
naviknutih ili nezainteresovanih za u~e-
nje. Ako mi u prvi razred srednje {kole
do|e u~enik koji me{a }irili~no i latini~-
no pismo, a na kraju ~etvrtog ima jaku
dvojku ili mo`da trojku, skroman re~nik
ali savladane funkcije jezika uz osnov-
nu gramatiku - napredak je ogroman.
Mnogo ve}i nego kod u~enika sa peti-
com, koji je do{ao sa odli~nim predzna-
njem, a onda bez po muke (i svoje i mo-
je) nadogra|ivao postoje}e znanje.

Zanima me kako bi dr`ava tretirala
informacije o broju kvalitetnih nastav-
nika. 

Da li bi im se obradovala ili bi se po-
kajala jer treba da im da vi{e novca? 

Da li bi {kole unapred dobile kvotu
ili sumu koju treba rasporediti?

Da li bi se direktori ponosili brojem
dobrih nastavnika ili bi bili oprezni jer
}e ispasti uspe{niji ako dr`avi u{tede
novac? 

U svakom slu~aju, dok na prosveti
{tedimo, nemamo se ~emu nadati.

Autorka je nastavnica 
engleskog jezika u 

Ekonomsko-ugostiteljskoj {koli 
„Slobodan Mini}“ 

u Aran|elovcu

I

Kako izmeriti kvalitet rada nastavnika

Dok na prosveti {tedimo, 
nemamo ~emu da se nadamo
Pi{e: Ljubinka Nedi}

Nacionalni prosvetni savet i dalje bez predsednika i polovine ~lanova

Sakovi} „preuzima“
NPS od Lipkovskog

U~itelj i u~enik
Zanimljivo je da su i Lipkovski i Sakovi} matemati~ari, kao i da je Sako-
vi} biv{i student profesora Lipkovskog. Aktuelni predsednik ka`e da pro-
tiv Sakovi}a nema ni{ta i da mu `eli sve najbolje u budu}em radu, ali
ukazuje da je on bio jedan od retkih ~lanova NPS koji je poku{ao da
„smanji o{tricu protiv Ministarstva“, te da je „bilo o~igledno da sa nji-
ma ima specijalne odnose“. Sakovi}, s druge strane, navodi da je u jed-
noj raspravi insistirao da se po{tuje zakon, konkretno odnos op{teobra-
zovnih i stru~nih predmeta, jer je kao direktor dobro upoznat sa {kol-
skim zakonodavstvom. Isti~e i da sa Lipkovskim ima odli~nu saradnju.

UD@BENICI 
NA BOSANSKOM
Ministar prosvete Mladen
[ar~evi}, direktor Zavoda za
ud`benike Dragoljub Koji~i} i
predsednik Nacionalnog saveta
bo{nja~ke nacionalne manjine
Esad D`ud`o potpisali su aneks
Memoranduma o saradnji u
oblasti izdavanja ud`benika na
bosanskom jeziku. Oni su se
dogovorili da se objedinjeni
dodaci na bosanskom jeziku
{tampaju pojedina~no, kao
dodatak uz ud`benik, posle
dobijanja re{enja o odobravanju
od Ministarstva. 
Bi}e odobrena 24 dodatka
ud`benicima na bosanskom
jeziku za osnovnu {kolu, od
kojih }e se odmah {tampati tri
dodatka za muzi~ku kulturu (za
prvi, drugi i ~etvrti razred i jedan
za prirodu i dru{tvo za tre}i
razred osnovne {kole.

U [KOLU KRE]E
700 MIGRANATA
Oko 700 dece migranata koji
borave u Srbiji od 1. septembra
bi}e uklju~ena u sistem
obrazovanja. Re~ je o deci koja
se nalaze prihvatnim centrima u
20 mesta u Srbiji. U
me|uvremenu, zavr{ena je
obuka 500 nastavnika iz {kola u
koje }e poha|ati migranti.
Obuke su organizovali
Ministarstvo prosvete, u saradnji
sa Unicefom i Centrom za
obrazovne politike. Nastavnici
su dobili i konkretna uputstva
kako da se nose sa stresom sa
kojim deca iz kolektivnih centara
dolaze zbog gubitaka i
uskra}enja koja su ih zadesila.

O BEZBEDNOSTI 
U [KOLAMA
Jednom mese~no u~enici
~etvrtog i {estog razreda
osnovnih {kola u Srbiji mo}i }e
da u~e o svojoj bezbednosti i
opasnostima u saobra}aju, kako
da se za{tite od vr{nja~kog
nasilja, droge, alkohola,
tehnolo{kih opasnosti, trgovine
ljudima, vanrednih situacija -
po`ara i poplava, najavio je
gostuju}i direktor policije
Vladimir Rebi}.
„Na inicijativu ministra policije u
junu je potpisan protokol o
saradnji sa Ministarstvom
prosvete koji omogu}ava
pokretanje ovog projekta. Od 1.
septembra }emo jednom
mese~no na ~asu razrednog
stare{ine u osam nastavnih
jedinica poku{ati da promenimo
svest dece o bezbednosti u
saobra}aju, postojanju policije u
lokalnim zajednicama i o svim
vrstama nasilja i zloupotrebama
na internetu sa kojim se deca
mogu susretati. Tri nastavne
jedinice bi}e posve}ene i temi
trgovine ljudima“, rekao je Rebi}
za RTS.
Ova predavanja }e izvoditi 1.300
policijskih slu`benika koji imaju
ogromno iskustvo, a me|u
njima su i penzionisani policajci.

VESTI 

Ovu {kolsku godinu u~enici pet
{kola u Beogradu zapo~e}e na
novim adresama: Sportska gim-
nazija u prostorijama biv{e O[
„Stari grad“, Politehnika - [kola
za nove tehnologije u prostori-
jama Tehni~ke {kole „Zmaj“, dok
se „Zmaj“ spaja sa Tehni~kom
{kolom „Novi Beograd“ u njiho-
vom prostoru. Gra|evinska {ko-
la prelazi u prostorije Gra|evin-
ske tehni~ke {kole „Branko
@e`elj“, a Tehni~ka {kola za di-
zajn ko`e seli se u prostorije [ko-
le za dizajn tekstila.

- Boljom organizacijom i raci-

onalnijim upravljanjem prosto-
rom ̀ elimo da obrazovni sistem
u Srbiji dovedemo do najboljih
mogu}ih rezultata. U nekim raz-
redima imamo po tek nekoliko
u~enika dok, na drugoj strani,
imamo pune {kole koje nemaju
adekvatne prostore. Najbolji pri-
mer toga su Sportska gimnazija
i O[ „Stari grad“ koja ima 4.700
kvadratnih metara prostora, a
broj |aka konstantno opada
unazad nekoliko godina, pa je sa
281 iz {kolske 2011/2012 broj
|aka spao na 142 ove godine.
Kako bismo racionalnije koristili

prostore {kola u Beogradu, u
ovu zgradu izme{tena je Sport-
ska gimnazija koja od 2009. go-
dine koristi prostor Vojne gimna-
zije i nju poha|a 821 u~enik i taj
broj se svake godine pove}ava.
To je ujedno i jedina Sportska
gimnazija u Srbiji. Ovako {tedi-
mo i 11,5 miliona dinara godi-
{nje - {est miliona dinara za gre-
janje i 5,5 miliona dinara za za-
kup sale za fizi~ko za u~enike
Sportske gimnazije - rekao je za
Danas Slavko Gak, sekretar za
obrazovanje Skup{tine grada
Beograda. V. S.

BEOGRADSKE [KOLE NA NOVIM ADRESAMA
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[kolski pribor 
ne mora da bude skup
Roditelji {kolaraca najbolje znaju da je velika stavka za ku}ni bud`et upravo kupovina svega
{to je potrebno za {kolu. Kako je nova {kolska godina po~ela, sada je nabolji trenutak da se
pazare dodatni pribor i oprema, a va`no je prona}i kvalitetne proizvode po povoljnim
cenama ali i po ukusu na{ih najmla|ih. 

Upravo u METRO distributivnim centrima i ove sezone mo`ete prona}i kvalitetan asortiman
iz {kolskog programa pod povoljnim uslovima – naj{iri izbor svezaka, olovaka, pernica,
ran~eva i sve drugo {to je |acima neophodno, a ponudu mo`ete pogledati na zvani~nom
sajtu kompanije https://catalogues.metro-group.com/metro-katalog/skola/page/1. 

Svakako, posebno }e se obradovati najmla|i - ljubitelji Disney junaka specijalnim izborom
{kolske opreme iz ove vesele kolekcije. Srpski METRO je naro~ito ponosan na osvajanje
presti`nog Disney priznanja za prezentaciju i asortiman u prodaji {kolskog programa – Back
to school, drugu godinu za redom. Predstavnici najomiljenije kompanije na svetu ocenili su
METRO realizaciju tokom 2016. godine kao jo{ bolju i atraktivniju u odnosu na prethodnu
godinu. 

Pored sveobuhvatne ponude za sre}nu novu {kolsku godinu, u METRO-u mo`ete prona}i
sve {to je detetu potrebno za zdravu u`inu kao i razne vrste i pakovanja za svakodnevne
obroke mali{ana.

@ivimo u dinami~nom svetu svestranih
mogu}nosti, lakog povezivanje sa drugima,
nikad dostupnije razmene informacija i nikad
brojnijih izvora znanja. Da li ste ~uli za mlade
inovatore, koji su vrhunskim nau~nim
ve{tinama ovladali putem
Jutjuba? Oko nas vlada
ekonomija deljenja, na ra~un
ekonomije posedovanja.
Vi{e nije klju~na sama
informacija, ve} na~in na koji
je obra|ujemo i koristimo.
To je okru`enje neslu}enih
potencijala u kome mo`emo
da ostvarimo sve ideje i
ambicije, samo ako smo
spremni da na pravi na~in zakora~imo u
njega! A da li smo? 

Obrazovanje je kao pojam dobilo novo
zna~enje i zavr{etak {kola nam ne nudi
nikakvu garanciju da }emo uspeti, posti}i
ciljeve i biti zadovoljni na kraju dana... Ovaj
tako zanimljiv svet ra|a i ve~ite studente,
ideju da je znanje „dosadno“, jer je na~in na
koji ga konzumiramo prevazi|en, ~ine}i i
{kolu „dosadnom“. Na{ mozak sve br`e upija
veliku koli~inu informacija, ~ak i preko
milijardu razli~itih podataka dnevno. On se
prilagodio ubrzanom i dinami~nom vremenu
gde nijedan tekst na internetu nije duga~ak, a
video ne traje du`e od 10 minuta, gde radimo
vi{e stvari paralelno... A onda moramo da
odr`imo pa`nju dok satima sedimo nad
knjigom i poku{avamo da savladamo sadr`aje
~ija je upotrebna vrednost krajnje upitna. Ali

dok se i sam obrazovni sistem ne prilagodi
novom vremenu, potrebno je uraditi ne{to za
sebe, ako te`imo putu uspeha. 

Odgovor je u neformalnom i
kontinuiranom li~nom obrazovanju, u okviru

koga postoje ve{tine kako
da u~imo na brz, efikasan i
efektan na~in. Neke od njih
su br`e ~itanje, mentalne
mape i ve{tine pam}enja.
One su trening mozga,
razvijanje njegovih
kompetencija i sposobnosti
br`e i kvalitetnije obrade
informacija. Su{tina je da
prvo sagledamo celinu, pa

da je tek onda popunjavamo detaljima, bez
obzira na oblast u~enja... Kao i kod treninga
tela, radi snage i vitalnosti, isto tako je
mogu}e razvijati i mozak, uz prilago|avanje
u~enja na~inu funkcionisanja mo`danih }elija.
Ukoliko dva do tri puta br`e, u odnosu na
konvencionalno ~itanje, pro~itamo gradivo,
sebi ga predstavimo deduktivno kroz crte`e,
umesto kroz apstraktne pojmove koji nemaju
nikakvu vrednost za na{e pam}enje, nau~imo
kako da koristimo asocijacije za prise}anje i
pravilnu organizaciju, u~enje postaje lako i
zanimljivo, kao i bilo koja druga aktivnost u
kojoj u`ivamo. Da li ste ~uli za neke od sve
popularnijih novih profesija, koje se ne u~e u
{koli? Ivent menad`er, komjuniti menad`er,
influenser, predvi|a~ trendova...? Neformalno
obrazovanje je i te kako va`no!

Ivana A}a

Obrazovanje VS {kolovanje 
NOVO DOBA, NOVE POTREBE

^etiri sindikata, jedinstveni
zahtevi, a dva {trajka
obele`i}e po~etak nove
{kolske godine. Iz Vlade
ponovo sti`u obe}anja da }e
materijalni polo`aj
zaposlenih u obrazovanju
biti pobolj{an, ali se promene
jo{ ne pominju. 

[trajk upozorenja
skra}enjem ~asova na 30
minuta i protestima u vi{e
gradova u Srbiji najpre je za
1. septembar najavila Unija
sindikata prosvetnih radnika.
Ostala tri reprezentativna
sindikata (Sindikat
obrazovanja Srbije, GSPRS
„Nezavisnost“ i Sindikat
radnika u prosveti Srbije)
kritikovali su Uniju,
smatraju}i da je datum
protesta neprimeren i
istovremeno najavljuju}i
veliki {trajk u oktobru. Samo
nekoliko dana kasnije obrt -
predsednici tri sindikata
dogovorili su se da {trajkuju
4. septembra, i time izraze
neslaganje sa Nacrtom
zakona o zaposlenima u
javnim slu`bama, koji je ba{
tog dana na javnoj raspravi u
Beogradu. Potom novo
iznena|enje - Izvr{ni odbor
GSPRS „Nezavisnost“
preglasao je svog
predsednika i odlu~io da
prvog dana nove {kolske
godine organizuje {trajk
upozorenja u trajanju od
jednog sata, a sindikalnim
povereni{tvima je ostavljena
sloboda da u skladu sa
situacijom na terenu odlu~e
o modalitetu protesta.
Sindikat obrazovanja Srbije i
SRPS protest }e u ponedeljak

izraziti neodr`avanjem prvog
~asa u prepodnevnoj i
poslepodnevnoj smeni.

Zahtevi sindikata su
identi~ni - pobolj{anje
materijalnog polo`aja
zaposlenih u obrazovanju i

povla~enje ili izuzimanje
prosvete iz zakona o
zaposlenima u javnim
slu`bama, kojim se, kako
tvrde sindikalci, prosvetnim
radnicima oduzimaju brojni
benefiti - od prevoza,
jubilarnih nagrada, dodataka
na platu... za koje su se
godinama borili. Drugi
sporan ~lan defini{e
mogu}nost preuzimanja
zaposlenih u javnim
slu`bama, koji pri tom
zadr`avaju platu koju su
imali, {to }e, prema mi{ljenju
sindikata, samo pove}ati broj
tehnolo{kih vi{kova u
obrazovanju. Oni tako|e
pitaju da li je moralno da,

recimo, neko iz lokalne
samouprave pre|e da radi
kao sekretar ili {ef
ra~unovodstva i zara|uje
90.000 dinara, a da njegove
kolege primaju platu koja je
17 odsto ni`a od republi~kog
proseka. 

Predsednica Vlade Ana
Brnabi} izjavila je ju~e da ima
prostora za pove}anje plata
prosvetarima, ali da jo{ ne
mo`e da precizira za koliko. 

- Imamo suficit u bud`etu.
Mi zavr{avamo analize sa
Ministarstvom finansija, a isto
tako razgovaramo sa MMF-
om. Da ne bi sada licitirali, da
ne bude rekli smo tri, a bi}e
pet ili rekli smo sedam, a bi}e
{est... Mi kao Vlada to ne
`elimo da radimo - rekla je
Brnabi}eva i podsetila da je
prosveta u dva navrata
dobila povi{icu, od ~etiri i
{est odsto. 

Ministar prosvete Mladen
[ar~evi} najavio je da }e se
re{enje za pobolj{anje
materijalnog polo`aja
prosvetnih radnika na}i
tokom septembra. On je
rekao da ima razumevanja za
svoje kolege, ali i podsetio da
je lo{iji materijalni polo`aj
nevolja koja prati prosvetu
poslednjih nekoliko decenija.

- Nikada nije bilo sjajno u
prosveti, ali od 2009. godine
posebno je po~eo da pada
prosek plata u odnosu na
druge korisnike bud`eta.
Moramo da na|emo na~in
da se te plate izjedna~e -
rekao je [ar~evi}, koji smatra
da uvo|enje platnih razreda
mo`e da uti~e na regulisanje
te oblasti. V. S. 

Ponovo uveden jesenji
raspust, zimski kra}i
Ove {kolske godine ponovo je uveden kratak jesenji raspust, 9. i 10. novembra, a
na njega se nadovezuje vikend, pa }e se u~enici i nastavnici odmarati ukupno
~etiri dana. Zimski raspust opet }e biti iz dva dela, s tim {to je drugi kra}i nego
ranijih godina, kada su |aci odmarali pune dve nedelje.

Prvi deo zimskog raspusta bi}e tokom novogodi{njih i bo`i}nih praznika, od 30.
decembra do 8. januara 2018, a drugi deo traje od 1. do 9. februara. Prvo
polugodi{te se zavr{ava 31. januara, a drugo po~inje 12. februara. Naredni
odmor bi}e tokom prole}nog raspusta, od 2. aprila do 9. aprila.

Za u~enike osmog razreda {kolska godina se zavr{ava 31. maja, a za |ake od
prvog do sedmog razreda 14. juna. Maturanti gimnazija sa nastavom zavr{avaju
24. maja, u~enici zavr{nih razreda trogodi{njih i ~etvorogodi{njih srednjih stru~nih
{kola 31. maja, a ostali srednjo{kolci se raspu{taju 21. juna.

U~enici i zaposleni u {koli imaju pravo da ne poha|aju nastavu, odnosno da ne
rade u dane slede}ih verskih praznika: pravoslavci na prvi dan krsne slave;
pripadnici Islamske zajednice na prvi dan Kurban i Ramazanskog bajrama,
pripadnici Jevrejske zajednice na prvi dan Jom Kipura. Neradni je i prvi dan
Bo`i}a, a tokom uskr{njih praznika ne radi se od Velikog petka do drugog dana
Uskrsa.

Za |ake u Vojvodini va`i druga~iji {kolski kalendar, pa se u {kolama u Pokrajini
prvo polugodi{te zavr{ava 22. decembra. Zimski raspust traje od 25. decembra
do 9. januara, a prole}ni od 30. marta do 9. aprila. U~enici od prvog do sedmog
razreda se raspu{taju 12. juna, a osmaci 29. maja. Maturanti gimnazija sa
{kolom zavr{avaju 22. maja, maturanti srednjih stru~nih {kola 29. maja, a ostali
srednjo{kolci 19. juna.

[kolskim kalendarom je definisano i da }e probni zavr{ni ispit u~enici polagati
13. i 14. aprila, a malu maturu 18, 19. i 20. juna. Prijemni ispit za upis u
bilingvalna odeljenja odr`a}e se 26. maja, u muzi~kim i umetni~kim {kolama od
1. do 3. juna, a u baletskim od 3. do 5. juna. Provera znanja za upis u
Matemati~ku gimnaziju i matemati~ka odeljenja bi}e 2. juna, u filolo{kim
gimnazijama 2. i 3. juna, a prijemni za upis u odeljenja za obdarene za fiziku i
informatiku odr`a}e se 3. juna. Predaja dokumentacije za upis u Sportsku
gimnaziju predvi|ena je za 2. i 3. jun.

^etiri sindikata obrazovanja organizuju dva odvojena
protesta, iz Vlade najavljuju pove}anje plata

Nova {kolska
godina po~inje
{trajkom

Zahtevi sindikata 
su identi~ni –
pobolj{anje
materijalnog
polo`aja
zaposlenih u
obrazovanju i
povla~enje ili
izuzimanje
prosvete iz 
zakona o
zaposlenima u
javnim slu`bama

Nejedinstveni: 
Sa jednog od ranijih

protesta sindikata
Foto: Bo`idar Petrovi} / FoNet

UNIVERZITET EDUCONS 
KROZ PROJEKTNO STUDIRANJE
OLAK[AVA ZAPO[LJAVANJE
Univerzitet EDUCONS u Sremskoj Kamenici
predstavlja dinami~nu visoko{kolsku ustanovu
koja prati i usvaja nau~ne i obrazovne trendove
koji pobolj{avaju transfer znanja i unapre|uju
kvalitet studentskog ̀ ivota. Inovativni
BLENDED LEARNING KONCEPT NASTAVE
nudi nov i efikasan sistem u~enja koji
podrazumeva interaktivne razgovore i
razmenu znanja kroz diskusije profesora i
studenata u manjim grupama uz obavezno
kori{}enje mobilnih tehnologija. Istovremeno,
Univerzitet Educons kroz PROJEKTNO
STUDIRANJE, razvija saradnju sa
kompanijama koje su partneri Univerziteta u
obrazovanju mladih. Studijski programi su
sada sinhronizovani sa potrebama kompanija
koje kroz intenzivnu studentsku praksu
pru`aju esencijalnu podr{ku studentima da po

zavr{etku studija prona|u dobar i siguran
posao. 

Od 2015. godine svoja vrata studentima je
otvorio i prvi privatni STUDENTSKI DOM koji
je opremljen prema najvi{im evropskim
standardima i predstavlja prvi primer takve
vrste kada je u pitanju privatno visoko {kolstvo
u regiji Zapadnog Balkana. Uz prostrane sobe,
moderan enterijer i brojne prate}e sadr`aje
studentima je omogu}en prijatan boravak na
Univerzitetu pod veoma povoljnim uslovima -
10 odsto popusta na {kolarinu i sme{taj u domu.

TERMINI PRIJEMNIH ISPITA:
08. 15. 22. i 29. septembar, 2017. u 12.00h

www.educons.edu.rs 
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PRETPLATITE SE NA LIST

KONTAKT 
Dnevni list Danas, Alekse Nenadovi}a 19-23/5, 11000 Beograd

(za prodajnu slu`bu)
Telefon: 011/344 11 86/107 i 124

e-mail: prodaja@danas.rs

[KOLAMA POSEBAN POPUST OD 30%!

1 mesec 3 meseca 6 meseci 12 meseci

972,00 2.754,00 5.184,00 9.720,00

+ptt tro{kovi

672,00 2.016,00 4.032,00 8.064,00
UKUPNO

1.644,00 4.770,00 9.216,00 17.784,00

U LISTU DANAS SPECIJALNI POPUSTI [KOLAMA!

OBJAVLJIVANJE OGLASA ZA PRIKUPLJANJE 
PONUDA ZA IZVO\ENJE EKSKURZIJA

Sve dodatne informacije mo`ete dobiti u Marketing slu`bi lista Danas:
Adresa: Alekse Nenadovi}a 19-23, 11000 Beograd, 
tel/fax: 011/344 1186, e-mail: marketing@danas.rs

Svako tre}e dete danas pati od nekog oblika alergije. Podaci
Svetske zdravstvene organizacije upozoravaju da porast alergijske
kijavice poprima epidemijske razmere, a ujedno je to i naj~e{}a
hroni~na nezarazna bolest od koje boluje oko pola milijarde ljudi.
Najvi{e su ugro`eni mladi, uzrasta od 15 do 25 godina.

Danak zaga|enju
Stru~njaci Instituta medicinskih nauka Univerziteta u Tokiju

upozoravaju da je zaga|enje vazduha otpadnim industrijskim
materijama i {tetnim gasovima iz saobra}aja
osnovni razlog da deca u velikim gradovima
pet puta ~e{}e obolevaju od alergijske kijavice
u odnosu na mali{ane iz manjih sredina.
Zaga|enje tla ve{ta~kim |ubrivima, hrana
optere}ena pesticidima i konzervansima,
meso zasi}eno hormonima I antibioticima,
ozbiljno remete kvalitet ishrane. Sve to
kontinuirano naru{ava imuni sistem, a rezultat
je pojava autoimunih bolesti od kojih su razne
vrste alergija naj~e{}i problem. Alergije mogu
biti hroni~ne ili dugotrajne i sezonske ili
kratkotrajne a postoje i jako opasne alergije
koje se mogu zavr{iti smrtnim ishodom, pa je
va`no biti oprezan.

Alergijska kijavica naj~e{}a
Alergijska kijavica je naj~e{}i oblik alergije,

a najnoviji podaci Svetske zdravstvene

organizacije upozoravaju da }e ve} oko 2020. godine svako drugo
dete bolovati od alergijske kijavice.

Alergijska ili polenska kijavica uglavnom se vezuje za polen, ali
iste simptome mogu izazvati i drugi alergeni poput plesni, pra{ine,
dlaka i perja ku}nih ljubimaca, grinje kao i nadra`uju}a vlakna iz
tkanina, tapaciranog name{taja, tepiha i sli~no.

Tipi~ni simptomi uklju~uju svrab i crvenilo o~iju, curenje iz nosa
ili zapu{en nos, grebanje u grlu, ka{ljanje, kijanje. Ovi simptomi su
izra`eni du`e od jednog sata dnevno, a ponavljaju se du`e od dve
nedelje, obi~no u odre|eno doba godine.

– Najva`nije je da se alergijska kijavica ne
zanemaruje i bude na vreme dijagnostikovana i
le~ena. U suprotnom mo`e da dovede do astme,
upozorava mr ph. Jasmina \in|i} Stojanov,
produkt menad`erka u kompaniji Hemofarm. 

– Nekada se ovoj bolesti nije pridavala
potrebna pa`nja, ali zbog rastu}e u~estalosti,
zna~ajnog uticaja na kvalitet `ivota i radnu
sposobnost, kao i ~este pridru`ene bolesti kao {to
su sinusitis, nazalna polipoza i posebno astma,
danas je jasno da joj treba pristupati veoma
ozbiljno. 

Spre~iti astmu na vreme
Va`no je da roditelji znaju da su alergijska kijavica

i astma ~esto udru`ene bolesti i vi{estruko povezane,
jer i jedna i druga bolest u osnovi imaju alergenom
pokrenuto zapaljenje koje se {iri iz gornjih u donje

disajne puteve. Svetska istra ìvanja ukazuju da oko 40% obolelih od
alergijske kijavice u daljem toku bolesti dobija i astmu pa je zato va`no
da roditelji odmah reaguju i odvedu dete lekaru. 

– Alergijska kijavica se danas uspe{no mo`e le~iti {irokom
paletom oralnih i intranazalnih lekova, kao i imunoterapijom – ka`e
mr pharm. Jasmina \in|i} Stojanov.

–  Na{i farmaceuti i lekari veoma dobro znaju da su kijanje, svrab
i sekrecija iz nosa simptomi koji se najpre i najbolje le~e
savremenim antihistaminicima. Oni su na na{em tr`i{tu dostupni
kao preparati za oralnu upotrebu, u tabletama za odrasle i sirupima
za decu, ili su u obliku kapi za lokalnu primenu u vidu spreja za nos
ili kapi za o~i.

Upravo savremeni antihistaminici najuspe{nije spre~avaju
simptome alergijske kijavice poput svraba, kijanja i sekrecije iz
nosa. Ovi lekovi su efikasni i bezbedni i zato jesu lekovi prvog
izbora u le~enju alergijske kijavice kod dece. 

Na{a sagovornica dalje savetuje da je lekove najbolje uzimati
kontinuirano, a ne po potrebi, jer se tako posti`u uspe{niji rezultati u
le~enju. Ako je pak u pitanju sezonska alergijska kijavica, gde se
terapija uzima dok postoje simptomi, uvek je bolje le~enje zapo~eti
ne{to ranije, pre raspr{ivanja polena i pre pojave simptoma. Posebno
je va`no obratiti pa`nju na dominantan simptom kod bolesnika.

– Ukoliko je zapu{en nos dominantan simptom, le~enje treba
zapo~eti intranazalnim kortikosteroidom. A kod obolelih koji su
alergi~ni na grinje, rizik da obole od astme je tri puta ve}i i zato le~enje
treba zapo~eti {to ranije. Adekvatno, blagovremeno i dovoljno dugo
le~enje, ne samo da odla`e ve} , na neki na~in, i prevenira nastanak
astme kod ovih pacijenata, poru~uje mr pharm. Jasmina \in|i}
Stojanov, produkt menad`erka u kompaniji Hemofarm.

Aleksandra Gazivoda
mr pharm. Jasmina \in|i} Stojanov

produkt menad`er u kompaniji Hemofarm

Alergije kod dece odmah le~iti           

a Rudarsko-geolo{kom fa-
kultetu (RGF) Univerziteta
u Beogradu, najstarijoj i je-
dinoj visoko{kolskoj obra-

zovnoj i nau~noj instituciji u oblasti ge-
ologije i rudarstva u Srbiji, u drugom
upisnom roku osnovnih akademskih
studija ima jo{ 105 mesta - 71 za finan-
siranje iz bud`eta i 34 samofinansiraju-
}a. Na studijskom programu In`enjer-
stvo nafte i gasa ostalo je samo jedno sa-
mofinansiraju}e mesto, dok je upis na
Rudarskom in`enjerstvu, In`enjerstvu
za{tite ̀ ivotne sredine, Geologiji, Geofi-
zici, Hidrogeologiji i Geotehnici mogu}
za oba na~ina finansiranja studija. Visi-
na {kolarine za dr`avljane Srbije je
57.000 dinara, a za strance 1.150 evra.

Procedura u drugom upisnom kru-
gu je slede}a: prijavljivanje kandidata
je 1, 4. i 5. septembra. Po podne po-
slednjeg dana prijavljivanja objavljuje
se njihova lista, a polaganje prijemnog
ispita iz matematike, fizike ili hemije

najavljeno je za 7. septembar. Istog da-
na po podne bi}e objavljeni rezultati
prijemnog na preliminarnoj rang-listi.

RGF obrazuje stru~njake iz oblasti
rudarstva i geologije na osnovnim,
master i doktorskim studijama. Pre-
ma podacima sa sajta RGF, do sada je
na ovom fakultetu diplomiralo 6.437
studenata, magistriralo 590, specijali-
ziralo 17, dok je 448 kandidata odbra-
nilo doktorsku disertaciju. Na RGF-u
isti~u da su „nastavni programi ove vi-
soko{kolske dr`avne ustanove usagla-
{eni sa programima najpoznatijih fa-
kulteta i univerziteta sli~ne ili iste de-
latnosti u svetu, a da obaveznom te-
renskom nastavom pripremaju stru~-
njake za razli~ite zadatke u praksi“.

RGF ima dva odseka - Rudarski i Geo-
lo{ki. Na osnovnim studijama Rudarskog
odseka postoje tri studijska programa:
Rudarsko in`enjerstvo, In`enjerstvo nafte
i gasa i In`enjerstvo za{tite ̀ ivotne sredi-
ne. U okviru Rudarskog in`enjerstva po-
sebno se po „modulima“ izu~avaju: povr-
{inska eksploatacija le ì{ta mineralnih si-
rovina, podzemna eksploatacija le ì{ta
mineralnih sirovina, podzemna gradnja,
rudarska merenja, mehanizacija u rudar-
stvu i priprema mineralnih sirovina.

Na Geolo{kom odseku postoje ~e-
tiri studijska programa koja obuhva-
taju op{tu i primenjenu geologiju. To
su: Geologija, Hidrogeologija, Geoteh-
nika i Geofizika. U okviru Geologije iz-
u~avaju se, sa statusom „modula“: re-

gionalna geologija, paleontologija, mi-
neralogija i kristalografija, petrologija
i geohemija i ekonomska geologija.

Osnovne akademske studije na
svim studijskim programima, osim na
Geologiji, traju ~etiri godine. Na Geo-
logiji traju tri godine.

Sedi{te fakulteta nalazi se u \u{inoj
ulici broj 7, preko puta Botani~ke ba{te
Jevremovac. Nastava se odvija na jo{
dva mesta u gradu - Kameni~koj ulici
broj 6 (zgrada Ekonomskog fakulteta),
gde su sme{teni departmani za paleon-
tologiju i regionalnu geologiju, kao i na
Studentskom trgu 16 (zdanje Prirod-
no-matemati~kog fakulteta), gde se na-
lazi Departman za mineralogiju, krista-
lografiju, petrologiju i geohemiju. RGF
ima stru~ne biblioteke, zbirku minera-
la i stena, geolo{ko-paleontolo{ku zbir-
ku, zbirke uzoraka mineralnih sirovina,
ukrasnog kamena, rudarskih ekspona-
ta i [kolski rudnik na Avali, Ra~unarski
centar, kao i razne laboratorije i centre.

Iako je RGF 2016. proslavio 70. ro|en-
dan, ra~unato od 1946, kad su zvani~no
spojene geolo{ke i rudarske nauke u jed-
nu visoko{kolsku ustanovu, ne treba za-
boraviti da je Srbija zemlja sa dugom sred-
njovekovnom rudarskom tradicijom, a da
se u modernoj srpskoj istoriji geologija od
1880. izu~ava kao poseban predmet na
Velikoj {koli u Beogradu iz koje je nastao
Beogradski univerzitet. J. T.

ova {kolska
godina u
centralnoj
vranjanskoj

osnovnoj {koli po~inje u
sasvim druga~ijem ambijentu.
Uz podr{ku vladine
Kancelarije za kapitalna
ulaganja zamenjeni su

kompletni prozori, vrata,
rekonstruisan krov i ure|ena
fasada. Ulo`eno je 55 miliona
dinara, a o~ekuje se da do
zime bude preure|en i
prostor fiskulturne sale.

– Za razliku od drugih {kola
u Vranju, ali i u {est op{tina
P~injskog okruga, kod nas se

ne smanjuje broj |aka. U
prvom razredu bi}e pet
odeljenja sa 136 prvaka.

Ukupno }emo od prvog do
osmog razreda imati 1.204
u~enika – ka`e za Danas
direktor {kole Du{an
Stevanovi}, koji spada u red
onih prosvetnih radnika koji
su maksimalno posve}eni
unapre|enju nastavnog
procesa. 

Tako ovde postoji ve}
nekoliko godina kabinet za
nastavu informatike,
amfiteatar za muzi~ko
scenska doga|anja, kao i
jedna od najurednijih |a~kih
kuhinja, s obzirom na broj
u~enika.

Stevanovi} isti~e odli~nu
saradnju sa lokalnom
samoupravom i
gradona~elnikom
Slobodanom Milenkovi}em u

konstantnim projektima na
sre|ivanju prostora i
unapre|enju kvaliteta
nastave, zbog ~ega je ova
{kola po mnogo ~emu u
odnosu na druge presti`na.

– Na{i stalni kontakti sa
roditeljima, kako u pogledu
nastave, tako i izvo|enja
vannastavnih aktivnosti kao
{to su ekskurzije doprinose da
se ostvari kontinuirani
napredak u skladu sa
zahtevima i potrebama |aka
– obja{njava Stevanovi}.

Osnovna {kola „Vuk
Karad`i}“ je jedna od {est na
teritoriji grada Vranja. Nalazi
se u centru grada zbog ~ega
je i najve}i pritisak roditelja da
njihova deca poha|aju
nastavu ba{ u ovoj

obrazovnoj ustanovi. [kola se
isti~e izuzetnom higijenom,
kao i specifi~nom podr{kom
talentovanim |acima u svim
oblastima – od prirodnih,
dru{tvenih nauka, kao i onih
vezanih za sport.   

Vojkan Risti}

Na Rudarsko-geolo{kom fakultetu Univerziteta u Beogradu jo{ 105 mesta za upis

[kola za ljubitelje 
prirode slobodnog duha

Put do sredi{ta Zemlje
Srpska geologija dala je velika imena poput
Josifa Pan~i}a, Jovana @ujovi}a, Jovana Cvi-
ji}a.., kojima svakako treba dodati i Miluti-
na Milankovi}a, koji je iako gra|evinac po
obrazovanju, svojim delom udario temelje
srpske geofizike. Za razliku od obrenovi}ev-
ske Srbije, ~iji ud`benici za geolo{ke nauke
u ni`im razredima gimnazije i danas mogu
da koriste na prvim godinama fakultetskih
studija, geologija je danas u srpskim osnov-
nim i srednjim {kolama gotovo zanemare-
na nauka, {to ne bi smelo da bude prepreka
za mlade ljude slobodnog, otvorenog, pa i
avanturisti~kog duha i istinske ljubitelje pri-
rode za upis na RGF, kako bi, prema re~ima
zaljubljenika u geologiju, „sledili misti~nu
zlatnu granu znanja koja se`e do mitolo{kih
vremena i vodi do sredi{ta Zemlje“. 

N

Osnovna {kola na jugu Srbije za
primer – „Vuk Karad`i}“ u Vranju

Nastava u
renoviranoj
zgradi

N

Direktor
sportski 
fanatik
Direktor {kole Du{an Stevanovi}
je legendarni rukometa{
ovda{njeg drugoliga{a i kako
sam priznaje uvek „ima slabost
prema |acima koji su talentovani
za sport“.
– Zato je sa nama tu i Ljuba
Obradovi}, selektor `enske
reprezentacije Srbije. On poma`e
da unapredimo sport u na{em
gradu i populari{emo rukomet i
me|u na{im u~enicima – ka`e
Stevanovi}.

Tri su 
najzna~ajnija
superlativa

najstarija {kola u Vranju.
Iako je po~ela da radi jo{ pre
oslobo|enja Vranja od
Turaka (1878. godine), 
tri godine su va`ne za
istoriju {kole: 1910. godina
- kada je po~ela sa radom
nova zgrada {kole na 
mestu dana{nje {kole;
1952. godina - kada {kola
po~inje rad pod sada{njim
imenom; 1980. godina -
kada je izgra|ena dana{nja
zgrada {kole;

najve}a u regionu - u
samoj {koli (bez ikakvih
izdvojenih jedinica) nastavu
poha|a preko 1.200
u~enika, a izvodi je vi{e od 
70 nastavnika;

najprisutnija - gotovo da
ne postoji dru{tvena
aktivnost u Vranju u kojoj
{kola ne u~estvuje. Na
takmi~enjima u~enici
osvajaju zna~ajna mesta, ali
i kad ne pobe|uju, sre}ni su
{to u~estvuju i dru`e se.

Popularizacija rukometa
me|u |acima: 

Ljubomir Obradovi} i
Du{an Stevanovi}
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